
Lietuvybės baruose
,,Lietuvybė buvo ir yra mano viso gyvenimo pagrindas, o prasmingas mokytojo darbas
praturtina gyvenimą”, – sako New Yorko Maironio lituanistinės mokyklos mokytoja Al-
dona Šileikytė-Marijošienė, kuriai suteiktas 2019 m. Nusipelniusio švietėjo vardas ir pa-
skirta premija.                                                                                                         – 4 psl.

Ateitis�prasideda�dabar,�ne�rytoj�–�Jonas Paulius II
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PERIODICALS

COVID-19: Gegužės 20 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 5,035,278  1,985,253 326,224

JAV 1,576,007  361,771 93,847   

Lietuvoje 1,577 1,049   60

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Apie Altajų, JAV ir Lietuvą – ramiai ir paprastai

Kaip gyvena Amerikos megapolio triukšmą į Lietuvos kaimo ramybę iškeitusi grafikė Oksana Juda-
kova? Apie altajietiškas šaknis, ,,prigijimą” Ukmergės krašte, kūrybos procesą ir sielų bendrystę – po-
kalbis su menininke.                                                                                                                    – 3 psl. 

faktai
apie
Joną 

Paulių II
Apie prieš šimtą metų gimusį ir po mirties šventuoju paskelbtą popiežių Joną Pau-
lių II žinome daug, labai daug. Bet ne viską. Tad ko dar nežinome?         – 2 psl.
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jiems panosėje, tiesiog už durų. Naciai kažkodėl jo ne-
pamatė, o Wojtyla vėliau apsistojo pas vietos arki-
vyskupą, kur išbuvo iki karo pabaigos.

3. Komunistai manė, kad Karolis Wojtyla
bus „tinkamas” arkivyskupas. Vargšeliai.
Katalikų Bažnyčia sovietmečio Lenkijoje buvo su-

varžyta – pavyzdžiui, skiriant vyskupus, pirmiausia
reikėdavo gauti komunistų partijos leidimą.

Kai 1964 m. reikėjo paskirti naująjį Krokuvos ar-
kivyskupą, komunistai atmetė keletą kandidatų, kol
sustojo ties Karolio Wojtylos pavarde: Šitas tinka. Vė-
liau šis žmogus bus vadinamas vienas iš tų, kurie Eu-
ropoje sugriovė komunizmą.

Patys kalti. 

4. Per lemtingąją konklavą 
jis skaitė... Karl Marx.

Karolis Wojtyla garsėjo kaip plačių pažiūrų in-
telektualas, gebėjęs perskaityti labai daug knygų. Ta-
čiau į 1978 m. konklavą jis nusivežė ne teologinius raš-
tus, o marksistinę literatūrą. Kodėl? „Jei nori suprasti
priešą, turi žinoti, apie ką jis rašo”, – yra sakęs K. Woj-
tyla.

Toje pačioje konklavoje kardinolai jį išrinko po-
piežiumi. Nežinau, ar čia yra koks moralas, bet tiesiog
įdomu.

5. Jis ne kartą apmovė komunistus.
Komunistinė valdžia Lenkijoje bandė visaip trik-

dyti dvasininkų veiklą. Buvo draudžiamos viešos
katechezės, tad reikėjo imtis atsargumo ir gudrybių.
Karolis Wojtyla su jaunimu rengdavo slaptas iškylas
gamtoje, kur galėdavo laisvai kalbėti apie Dievą, o va-
karais prie laužo garsiai skaityti... C. S. Lewis „Kip-
šo laiškus”.

Komunistų dėmesio buvo susilaukęs ir pats K.
Wojtyla. Lenkijos slaptoji policija jį nuolat sekdavo ir
rinkdavo informaciją. Kartą, norėdamas slaptai su-
sitikti su vietos arkivyskupu, K. Wojtyla tyčia įsėdo
į kitą automobilį – ir persekiotojai pametė jo pėdsa-
kus.

neįtikėtini faktai apie šv. Joną Paulių II 7
Prieš�100�metų�(1920�m.�gegužės�18�d.)�gimęs��Karolis�Wojtyla�–�šv.�Jonas�Paulius�II�daugelio�vadi-

namas�neeiline�asmenybe.�Tai�–�ne�tik�popiežius,�bet�ir�poetas,�dramaturgas,�filosofas,�taip�pat�–
keliautojas.�Per�savo�pontifikatą�jis�aplankė�129�šalis�(visų�popiežių�rekordas),�o�jo�nukeliautas�at-
stumas�prilygsta�trims�kelionėms�į�Mėnulį.

Apie šį popiežių žinome daug, tačiau ar esate girdėję apie šiuos neįtikėtinus faktus iš šv. Jono Pauliaus
II gyvenimo?

1. „Marvel” apie popiežių 
sukūrė komiksų knygą.

Žmogus-Voras, Kapitonas Amerika, Halkas, Juo-
doji Pantera... ir šv. Jonas Paulius II.

1982 m. komiksus apie superherojus kurianti
JAV bendrovė „Marvel” išleido knygą „Jono Pauliaus
II gyvenimas”, kurioje veiksmas vyksta nuo popie-
žiaus vaikystės iki pasikėsinimo į jo gyvybę. Leidinys
sulaukė didžiulio susidomėjimo, parduota milijonai
tiražų (šiandien jų galima įsigyti internetu – pavyz-
džiui, svetainėje „Amazon” knyga kainuoja maž-
daug 26 eurus).

Šv. Jonas Paulius II – ne vienintelis katalikų šven-
tasis, patekęs į „Marvel” superherojų draugiją. Ben-
drovė taip pat išleido komiksų apie Pranciškų Asyžietį
bei Motiną Teresę.

2. Popiežius per plauką išvengė mirties –
ir ne vieną kartą.

Nenuostabu, kad apie tave piešiami komiksai, kai
tiek kartų esi pasakęs mirčiai: „Palauk, ne dabar.”

„Kodėl jūs nemirėte?” – nustebęs klausė samdo-
mas žudikas Mehmet Ali Agca, kai šv. Jonas Paulius
II jį aplankė kalėjime. Kodėl pasikėsinimas į popie-
žiaus gyvybę Šv. Petro aikštėje nepavyko, buvo mįs-
lė ir gydytojams. Tačiau tai ne pirmas kartas, kai po-
piežius buvo akis į akį susidūręs su mirtimi – ir lai-
mingai išsikapstė.

Kai Karoliui Wojtylai buvo 15 metų, jo draugas
juokaudamas paspaudė pistoleto gaiduką tiesiai prieš
būsimąjį popiežių. Pasirodo, viduje būta kulkos... bet
ji prašvilpė pro pat Karolį.

O štai 1944 m., per Antrąjį pasaulinį karą, būsi-
mąjį popiežių, einantį iš darbo, partrenkė nacių vai-
ruojamas sunkvežimis. Laimei, vairuotojas Karolio pa-
sigailėjo ir sunkiai sužeistą, sąmonės netekusį nuvežė
į ligoninę. Išgyventi buvo labai mažai galimybių – bet
čia juk Karolis Wojtyla! Po dviejų savaičių ligoninė-
je jis visiškai pasveiko ir galutinai apsisprendė tapti
kunigu.

Ir dar vienas tų pačių metų nutikimas: per Var-
šuvos sukilimą prieš Trečiąjį Reichą įniršę nacių ka-
riai ėjo per namus ir suiminėjo gyventojus. Įsilaužė
ir pas Karolį Wojtylą, bet jo nesučiupo – jis pasislėpė

Komiksų knygos apie šv. Joną Paulių II viršelio fragmentas,
1982 m.            Comicbookjunkie.files.wordpress.com�nuotr.

Vysk. Karolis Wojtyla krikščioniškos muzikos festivalyje, 1962
m. EPA�nuotr. Šv. Jonas Paulius II kalnuose. EPA�nuotr.

Dvasininkas taip pat žinojo, jog vyskupų rezi-
dencijoje įmontuota slapta pasiklausymo įranga. Jis
tyčia labai garsiai kalbėdavo, kai pokalbių temos bū-
davo nesvarbios – o rimtus privačius pokalbius pasi-
laikydavo slaptoms išvykoms į gamtą.

6. Jis ne kartą apmovė ir... 
savo sargybinius.

Kai šv. Jonas Paulius II tapo popiežiumi, per pa-
čią pirmąją spaudos konferenciją žurnalistai jo pa-
klausė, ar ir toliau jis užsiims savo mylimais pomė-
giais – slidinėjimu ir iškylavimu. „Taip, jei tik jie mane
išleis”, – atsakė popiežius.

Tačiau leidimo jis, panašu, neprašydavo – kart-
kartėmis persirengęs pats tyliai išsmukdavo iš Vati-
kano, o šveicarų gvardiečiai jo neatpažindavo. Ilga-
metis šv. Jono Pauliaus II asmeninis sekretorius
kard. Stanislaw Dziwisz prisimena patį pirmąjį kar-
tą ir popiežiaus reakciją, kai jiedviem pavyko pra-
smukti pro sargybinius: „Mes tai padarėm!” O kur ke-
liaudavo Šventasis Tėvas, gavęs „laisvų dienų”? Sli-
dinėti ir kopti į kalnus, be abejo.

7. Popiežius turėjo 
(savi)ironiško humoro jausmą.

Šv. Jonas Paulius II nevengė švelniai pasišaipy-
ti tiek iš savęs, tiek ir iš kitų žmonių ar esamų situa-
cijų. Štai kartą jis pasakojo: „Muzika nepaprastai pa-
deda maldai. Kaip yra sakęs šv. Augustinas, ‘kas gie-
da, tas dvigubai meldžiasi.’” Paklaustas, ar jis pats
moka giedoti, popiežius atsakė: „Kai aš giedu, tai pa-
našu, kad meldžiuosi tik kartą...”

Kalbama, kad mėgstamiausias šv. Jono Pauliaus
II anekdotas buvo toks: „Yra du galimi sprendimai,
kaip Rytų Europai išeiti iš krizės: vienas – realistinis,
kitas – stebuklingas. Taigi, vienas sprendimas – kad
Čenstakavos Dievo Motina staiga nužengs su visais an-
gelais bei šventaisiais ir visus įkvėps nedelsiant iš-
spręsti krizę. Na, o stebuklingas sprendimas – kad ša-
lys susivienys.”

Simonas Bendžius/Bernardinai.lt

Kun. Karolis Wojtyla (trečias iš kairės) su Liublino katalikiškojo
universiteto studentais, 1954 m. 

Deadpopes.tumblr.com�nuotr.
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Gimusi Kalnų Altajaus Respublikoje, gyvenusi New
Yorke, grafikė Oksana Judakova su vyru fotografu
Arūnu Kulikausku bei jųdviejų vaikais jau daugiau
nei aštuonerius metus yra įsikū rusi ir ūkininkau-
ja Samantonių vienkiemyje, Ukmergės krašte, Lie-
tuvoje. Klausimus apie vaikystę, gyvenimą ,,Di-
džiajame obuolyje” ir Lietuvoje O. Judakovai už-
davė žurnalistas Ramūnas Čičelis. 

Ar tikite, kad esama labai realios tėviškės mitologijos?
Kokį mitą ar pasaką Jums iš vaikystės seka gimtasis Altajus?

Gimiau Altajuje. Ir ne Altajaus krašte, kuris yra
didelis ir gana plokščias (stepės), o vietovėje, kuri Bo-
riso Jelcino valdymo metu pasiskelbė Kalnų Altajaus
Respublika. Respublikoje yra 9 rajonai ir čia yra su-
sitelkęs visas Altajaus grožis: nuostabūs snieguoti
kalnai, kalnų ežerai, alpinės pievos, miškingos (kiek
dar likę neiškirsta) priekalnės.

Nuo maždaug vienerių metukų augau Lietuvo-
je, Kelmės rajone, Tytuvėnuose. Nepaisant to, kad
mes (mano vyresni sesuo, brolis ir aš) augome kaip
kokybiškai ir išoriškai kitokie mažos, uždaros, labai
tradicinės bendruomenės nariai, visgi, bent jau aš lai-
kau save šimtaprocentine lietuve. Pamenu, vaikys-
tėje norėjau šokti ir dainuoti folkloriniame an-
samblyje, tačiau manęs nepriėmė. Kodėl – neatsi-
menu. Ir nelabai ėmiau į galvą. Kodėl – galbūt tik da-
bar suprantu: kaip aš būčiau atrodžiusi scenoje, kon-
certuose tokios nelietuviškos išvaizdos „lietuvaitė”?
Gali būti, kad aš klystu...

Augant mama apie Altajų daug nepasakojo,
nors pragyveno ten 9 metus. Gal nelabai turėjo ką,
gal nenorėjo. Išvažiavo ten savo noru ir grįžo sa vo
noru.

Vaikystėje porą kartų esu sapnavusi neįprastus
sapnus: sapnavau didelius medžius, mišką, galbūt
kalnus. Tai buvo ne Lietuva. Bet kas – nežinojau. Tai
buvo nepažįstamas kraštas. Galbūt tai buvo kūdi-
kystės prisiminimai – peizažas, kurį aš, kūdikis, akies
krašteliu pamačiau, kai važiavome traukiniu iš Al-
tajaus į Lietuvą. Kito paaiškinimo nežinau.

Be kūdikystės dienų, savo, jau suaugusio žmo-
gaus, gyvenime Altajuje buvau du kartus. Per abi ke-
liones iš viso ten praleidau lygiai vieną mėnesį – savo
gimtinėje. Skridome iš New Yorko su Arūnu ir Vin-
cuku. Labai gerai prisimenu pirmus įspūdžius, nu-
sileidus ant Altajaus žemės. Lėktuvas nusileido
Barnaule, o tai yra Altajaus kraštas. Pasisamdėme
vairuotoją ir 2 ar 3 valandas važiavome į Gorno Al-
tajską, Kalnų Altajaus Respublikos sostinę ir vie-
nintelį miestą. Prisimenu saulės užlietas platumas,
didelius beržus... pasiekėme Kalnų Altajų ir... aš at-
sidūriau savo žemėje. Paprastai ir be patoso – viskas
sava ir nieko svetima. Susipažinau su giminaičiais
iš tėvo pusės, su tėvu. Važiavome ilgais tiesiais ke-
liais per slėnius, važiavom į kalnus, mums papjovė
avį, ožką, vaišino tradiciniais altajietiškais patie-
kalais (altajietis, sako, jeigu negaus mėsiško, tai pa-
kils nuo pietų stalo nepavalgęs). Visi skoniai, kukli

buitis – viskas sava.
Po tų kelionių į Altajų, pamenu, New Yorke į

klausimą „iš kur tu?”, pasidarė sunkiau atsakyti:
– Aš iš Lietuvos... eeeh, iš Altajaus.
Tytuvėnai, kuriuose užaugau, buvo ir liko man

brangūs, gimtieji. Bet jau ne vien jie. Jau yra ir Al-
tajus. Beje, vidinis poreikis ir po-
linkis į paprastą, asketišką, kuk-
lų gyvenimą, man regis, kyla iš
altajietiškų šaknų.

Ir Amerikoje, ir dabar Lietuvo-
je turėjote ir tebeturite daug draugų.
Kokie yra draugystės šiapus ir ana-
pus Atlanto panašumai ir skirtumai?
O gal artimi žmonės iš esmės visur
yra gana panašūs?

Esu introvertiškas žmogus
ir susipažįstu, susidraugauju
negreitai. Todėl manau, kad
draugystė tarp žmonių, turinčių
tuos pačius ar bendrus prisimi-
nimus, patirtis, kalbą, mentali-
tetą, visuomet yra greitesnė, gi-
lesnė, ilgaamžiškesnė. Kita ver-
tus, visus minėtus bendrumus
turintis žmogus gali būti man
kaip iš kitos planetos. Kuo toliau,
tuo labiau pastebiu, kad nuva-
žiavusi į Vilnių, jaučiuosi kaip
užsie-nyje. Žiūriu į tuos žmo-
nes, ypač jaunus, besitrinančius
senamiesčio kavinėse, ir jaučiu,

kad aš jų nesuprantu, kad turbūt pradėčiau mikčioti,
jeigu prireiktų su jais kalbėti apie reikalus.

Gyvendama New Yorke, pastebėjau, kad ryšys
man greičiau užsimegzdavo su rytiečiais – korėjie-
čiais, japonais. Štai, keletas metų vienam darbe ir ja-
ponė mergina man – kaip vaikystės draugė. Nei mes
su ja mokėmės, nei studijavome, nei vaikščiojome į
vakarėlius ar prie vyno taurės kalbėjomės „po du-
šam”, o, žiūrėk, turiu problemų, o ji narsiai eina pas
bosą mane užtarti...

Tikriausiai, atsakymas yra trečiajame tavo, Ra-
mūnai, klausimo sakinyje. Yra artimos sielos, jos
greičiausiai ir susišneka.

Didmiestyje žmonės neretai gyvena susikūrę savo pa-
čių kasdienybę. Kokia ji buvo jūsiškiame New Yorke? Kas
paskatino ją keisti į Samantonių kasdienybę? Ar nepasi-
ilgstate vietos, kurioje praleidote ne vienerius metus?

New Yorke turėjau darbą – buvau samdoma dar-
buotoja Alex Šepkaus juvelyrikos dirbtuvėse. Arūnas
buvo laisvai samdomas fotografas, turėjo savo studi-
ją. Kiekvieną rytą važiuodavome į darbą Manhatta-
ne. Po darbo – namo. Vincukas lankė darželį, artimųjų
aplink nebuvo. Niekas negalėjo padėti – pasiimti vai-
ką iš darželio, išleisti pavakaroti. Šiltuoju metų laiku
savaitgaliais važiuodavome stovyklauti. Gamta, kem-
pingai, tvarka juose – puikūs. Turėjome savo mėgs-
tamas vietas, atrasdavome naujas. Pamenu, nuva-
žiavome prie tokio aptriušusio Otter Lake. Nieko ypa-
tingo toje vietovėje. Tačiau Vincukui jis kažkodėl la-
bai krito į širdį – gal pavadinimas sužadino vaiko vaiz-
duotę. Tai ir važiuodavome prie to Ūdrų ežero, kartais
ir visai vėlyvą, nykų rudens metą.

Per atostogas keliaudavome toliau: vasarą – į Lie-
tuvą, Altajų. Per Kalėdų atostogas – į Meksiką, Ka-
nadą ar bent Floridą, Vermontą.

Gyvendami New Yorke, neapeidavome visų pa-
rodų, tačiau, kai dabar pagalvoju, nuėjome į visas,
kurias reikėjo – pačias pačiausias, geriausias.

O paskui atėjo laikas pakelti sparnus. Atėjo lai-
kas palikti miestą, ir jis mus ramiai paleido. Mus iš-
nešė kaip upės srovė – reikėjo tik nesiblaškyti ir pa-
sitikėti. Neišvardysiu čia visų priežasčių, tiksliau-
sia būtų pasakyti – taip susiklostė aplinkybės. Ir ga-
liu tvirtai pasakyti – jos susiklostė palankiai.

New Yorko nepasiilgstu. Tada buvo tas gyveni-
mo laikotarpis, ir jis praėjo, seniai praėjo. Dabar yra
visai kitas laikotarpis. Nemėgstu grįžti į praeitį, leis-
tis į prisiminimus. Net nuotraukų senų dažnai ne-
vartau. Prisiminimai kelia liūdesį: jei buvo kažkas
gero ir gražaus, tai graudiniesi, kad nebepasikartos,
jei buvo kokie kartėliai, tai jų nesinori atgaivinti. Pra-
džioje traukė į New Yorką. Traukė pakvėpuoti lais-
vu to miesto oru. Skrisdavome. Rasdavome dingstį
ir skrisdavome. Po truputį tas noras mažėjo, ta
virkštelė nudžiūvo. Galiu užtikrinti – visai neskau-
dėjo!

Man labiausiai patinka šiandiena. Na, ir dar ne
per tolimiausia ateitis.

Beje, pernai vasarą įgyvendinome seną svajonę.
Vėl, kaip prieš 17 metų, leidomės į kelionę per Vals-
tijas. Šįkart – su vaikais. Norėjome šitos kelionės ir
dėl savęs, ir dėl vaikų.

Nukelta į 10 psl.

Apie Altajų,
JAV ir Lietuvą – 
ramiai ir paprastai

Šiandien�jau�praeityje�likusią�New�Yorko�kasdienybę�pri-
siminti�miela,�tačiau�ilgesys�nekankina.

Gimtojoje�Kalnų�Altajaus�Respublikoje�apsilankiusi�O.�Judakova�sako,�jog�tėvo�ir�giminaičių�buvo�priimta�labai�šiltai.

Oksana,�kaip�ir�visos�mamos,�savo�vaikams�linki�gražios�ir�geros�ateities.
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TELKINIAI

LAIMA APANAVIČIENĖ

Kaip�jau�buvo�skelbta�spaudoje,�JAV�Lietuvių�Ben-
druomenės� (LB)� Švietimo� taryba� 2019� metų
Nusipelniusio�švietėjo�vardą�suteikė�ir�premiją

paskyrė�ilgametei�Maironio�lituanistinės�mokyklos�(New
York,�NY)�mokytojai�Aldonai�Šileikytėi-Marijošienei.�Pre-
mijos�(1�000�dol.)�mecenatas�–�Lietuvių�Fondas.�

Sakoma, didele gyvenimo dalimi žmogaus gyvenimas
priklauso nuo tėvų. Gerbiama Aldona, papasakokite apie
savo pradžių pradžią – šaknis. 

Abu tėvai lietuviai. Tėvas kilęs iš Zarasų kraš-
to, o mamos šaknys – netoli Utenos.  Nors mama gimė
Odesoje, atkūrus Lietuvos valstybę šeima grįžo į Lie-
tuvą. Gyveno Kaune, ištekėjo ir susilaukė dviejų duk-
relių. 

Aš gimiau Kaune, bet greitai  reikėjo pasitraukti
į Vakarus – pirmiausia į Vokietiją, o kai buvau aš-
tuonerių metų, į Ameriką. Šeimai Vokietijoje padi-
dėjus išlipo iš laivo tėvai, keturi vaikai ir močiutė.

Jūsų istorija, atsiradimas JAV yra paženklintas karo?
Kaip klostėsi Jūsų gyvenimas JAV?

Nors  iš pradžių sąlygos buvo gan vargingos,
mano jaunystė buvo smagi, įdomi, be rūpesčių ir nie-
kada nesijaučiau nuskriausta ar ištremta. Tėvai no-
rėjo, kad kalbėtume lietuviškai ir bendrautume su
lietuviais,  mus siuntė į Maironio šeštadieninę mo-
kyklą, ir visa savaitgalinė ir vasarinė veikla vyko lie-
tuviškoje aplinkoje. Tėvai įtvirtino mumyse pasi-
didžiavimą savimi ir savo šaknimis. Visuomet ži-
nojome, kad mūsų vertybės ir tradicijos yra grįstos
lietuviškais/krikščioniškais pamatais.

Ilgus metus dirbote anglų kalbos kaip antros kalbos

kykla suteikė progą žengti pirmus žingsnius numa-
tytoje profesijoje. 

Pradėjau dirbti mokytoja lituanistinėje mokyk-
loje būdama studentė. Vėliau, kai vaikus pradėjau vež-
ti į mo kyklą, jutau, kad galiu prisidėti prie lietuviš-
ko jaunimo auklėjimo ir iš dalies atsilyginti  už tai,
ką lietuviškoji visuomenė man davė.

Kokios žmogaus savybės būtinos mokytojui? 
Daug yra diskutuota, koks turi būti mokytojas,

ir aš to nekartosiu. Aišku, pirmiausia turi gerai su-
prasti mokomus dalykus, įgauti patirties, kad savo ži-
nias galėtų perduoti mokiniams. Kiekvienas amžius
ir kiekviena klasė turi skirtingus iššūkius. Mokyto-

jas turi prisitaikyti prie
sąlygų ir suprasti moki-
nių poreikius.

Lituanistinėje mokyk-
loje labai svarbu lietuvių
kalbos mokymas, tačiau vien
tuo neapsiribojama. Kas dar
svarbu? 

Labai svarbu lietu-
viškos tradicijos ir kul-
tūra. Kai vis daugiau mo-
kinių yra iš mišrių šei-
mų, kur lietuvių  kalba
ne visuomet pirmoji ar
pagrindinė, reikia vai-
kams įdiegti pasididžia-
vimą ir meilę  Lietuva,
kad jie pasijustų kilę iš
garbingos tautos, kuri
daug vargo ir kentėjo, bet
nugalėjo sunkumus ir su-
kūrė  demokratišką, sa-
varankišką valstybę.

Jūsų veikla susieta su lietuviškais tautiniais šokiais? Kaip
jie atėjo į Jūsų gyvenimą?

Maironio mokykloje tautinių šokių pamokos
buvo dalis einamos programos, o vėliau su didele gru-
pe draugų perėjome į New Yorko lietuvių tautinių šo-
kių ansamblį „Tryptinis”.  Kai reikėjo, mokiau mo-
kyklos vaikus šokti ir taip pat padėjau Jadvygai Ma-
tulaitienei, kuri buvo New Yorko tautinių šokių an-
samblio vadovė, įkūrėja, choreografė. 

Jai išėjus į pensiją, jaunimas paprašė, kad juos
paruoščiau X Šiaurės Amerikos (ŠA) lietuvių tauti-
nių šokių šventei. Sutikau. Taip susiklostė, kad tą dar-
bą tęsiu iki šiol. 

Dalyvavote daugelyje Šiaurės Amerikos lietuvių tauti-
nių šokių švenčių. Kas įdomiausia – pačiai šokti, ruošti šven-
tei šokėjus ar būti žiūrove?

Praleidau kelias šventes, kai reikėjo keliauti ar
vaikai buvo maži. Aktyviai dalyvauti tikrai įdo-

Darbas lietuvybės baruose
praturtina gyvenimą

Mokytoja�Aldona�Šileikytė-Marijošienė�(pirma�iš�k.)�su�savo�mokiniais�XIV�Šiaurės�Amerikos�lietuvių�tautinėje�šokių�šven-
tėje�Bostone,�MA. Asmeninio�Aldonos�Šileikytės-Marijošienės�albumo�nuotraukos

užsieniečiams mokytoja. Tačiau žvelgiant į  Jūsų nueitą ke-
lią, šis darbas neužgožė didžiulės Jūsų veiklos įvairiuose
lietuvybės baruose. Kodėl Jums taip svarbu buvo įsitraukti
į šią veiklą? 

Gyvenant Amerikoje galim patirti daug gyve-
nimo įvairybių ir nereikia rinktis vienos, atsisakant
kitų. Darnus kultūrų derinys praturtina gyvenimą
ir praplatina akiratį. Ir dabar amerikietės draugės
stebisi lietuviškos bendruomenės draugiškumu ir
mūsų reikšmingais, turiningais užsiėmimais.

Ilgas gyvenimo tarpsnis praėjo dirbant New Yorko Mai-
ronio lituanistinėje mokykloje. Buvote mokytoja, tos mo-
kyklos vedėja, vėliau tėvų komiteto narė.  Kas paskatino
Jus imtis lituanistinio švietimo? 

Užaugau Apreiškimo parapijoje ir Maironio
mokykloje. Čia vyko ne tik pamokos, bet ir susirin-
kimai, tautiniai šokiai, koncertai, minėjimai. Nuo pat
mažens norėjau tapti mokytoja, ir šeštadieninė mo-

Jauna�mokytoja�Aldona�Šileikytė-Marijošienė�su�savo�mokiniais.�

miau, negu būti žiūrove. Kai buvau jaunesnė sma-
gu buvo pačiai šokti, bet šokėjus ruošti šventei ben-
draujant su įvairaus amžiaus šokėjais ir, ypatingai
su jaunesniais mokytojais, suteikia didelį pasiten-
kinimą. Be to, bendraujant su jaunesniais žmonėmis,
pats taip greit nepasensti.

Dar ir dabar dirbate su šokėjais. Ruošėte šokėjus XVI
ŠA  lietuvių  tautinių šokių šventei Philadelphijoje (deja,
dėl koronaviruso pandemijos šventė nukelta į kitus metus).
Kaip sekasi privilioti šiuolaikinį jaunimą šokti tautinius šo-
kius?

Į XVI šokių šventę iš New Yorko užsiregistravo
per 100 šokėjų – vaikų, paauglių, studentų ir suau-
gusių. Jaunos mokytojos ir patys šokėjai vieni kitus
ragino prisijungti. Yra šeimų, kurių vaikai ir tėvai
entuziastiškai ruošiasi šventei.

Dar viena Jūsų veikla – darbas Susivienijime Lietu-
vių Amerikoje (SLA) ir Tautos fonde. Papasakokite apie šiuos
veiklos barus. 

SLA patalpose yra daug senų knygų ir per 100
metų sukauptų dokumentų, kuriuos reikia peržiū-
rėti, sutvarkyti ir suskaitmeninti. Tik keletas žmo-
nių susirenka kartą per savaitę atlikti šį darbą, ku-
ris dar ilgai nebus pabaigtas.

Tautos fonde padedu redaguoti metinį aplink-
raštį. Abejose raštinėse atlieku įvairias kitas rei-
kalingas užduotis. Mano sesuo Laima Šileikytė-
Hood  yra Tautos fondo prezidentė, tai ji mane pa-
sikviečia visokiems darbams.

Aldona�Šileikytė-Marijošienė.
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Ką Jums, daugelį metų gyvenan čiai JAV, reiškia lietuvybė?
Ar iš tikrųjų tapatybės paieškos mums yra tokios svarbios?

Lietuvybė buvo ir yra mano viso gyvenimo pa-
grindas. Džiaugiamės gyvenimu čia, Amerikoje, ir
esame dėkingi bei įvertiname visą, ką šis kraštas
mums duoda ir ką pasiekėme. Bet visuomet buvo ir
yra svarbu išlaikyti ir perduoti vaikams tą, ką gavome
iš savo tėvų. 

Mano šeši anūkai (nuo 8 iki 13 metų) nutarė, kad
nori išmokti lietuviškai ir dabar, koronaviruso ka-
rantino laikotarpiu, internetu susijungiame iš Ore-
gono, North Carolina ir New Yorko keletą kartų per
savaitę ir mokomės lietuviškai. Visi anūkai jaučia-
si esą lietuviai.

Kas toje ilgametėje įvairiapusėje veikloje buvo sunkiausia
ir kas įdomiausia? 

Sunkiausia įtraukti kitus asmenys į aktyvią
veiklą. Vyresnioji karta pasitraukia, o norinčių juos
pavaduoti neatsiranda. New Yorko Maironio mo-
kykla ir bendruomenė globoja ir išlaiko organizaci-
jas ir lietuvišką paveldą.

Labai įdomų laikotarpį išgyvenome, kai Lietuva
atkūrė Nepriklausomybę. Kelios Amerikos lietuvės
įsteigė A.P.P.L.E. (Amerikos mokytojai Lietuvos mo-
kyklai) organizaciją. Ši organizacija subūrė lietuvius
ir nelietuvius mokytojus ir profesorius pravesti Lie-
tuvos mokytojų kvalifikacijos tobulinimo kursus
Lietuvoje. Trylika vasarų talkinau tuose kursuose
kaip vertėja ir vertėjų koordinatorė.

Tai buvo nuostabios vasaros praleistos laisvoje
Lietuvoje tarp lietuvių mokytojų! Buvo įdomu stebėti,
kaip Lietuvos mokytojai pradėjo kitaip žiūrėti į vai-
ką, į bendradarbius, į bendravimo galimybes, o pati
Lietuva klestėjo ir gražėjo.

Pranešame�gerą�žinią,�kad�nuo�šio�sekmadienio,�gegužės
24�d.,�galėsime�vėl�rinktis�šv.�Mišioms�Dievo�Apvaizdos
bažnyčioje. Tuo�pačiu�Detroito�arkivyskupija�praneša,
kad�esame�atleidžiami�nuo��šv.�Mišių�lankymo�iki�rug-
sėjo�7�dienos. Taigi,�nebūtina�važiuoti
į�bažnyčią�–�galima�likti�namuose�ir
stebėti�šv.�Mišių��transliaciją�per�Die-
vo�Apvaizdos�parapijos�,,Facebook”.

Įbažnyčią neturėtų vykti vyres-
ni nei 65 metų amžiaus žmonės,
taip pat sergantys arba prižiū-

rintys ligonius. Šv. Mišiose gali da-
lyvauti iki 90 žmonių – tai ketvir-
tadalis to, kiek bažnyčioje telpa.

Reikės laikytis saugumo nuo-
rodų. Įeinant į bažnyčią ir joje tu-
rės bū ti išlaikytas šešių pėdų at-
stumas – suolai ir grindys bus ati-
tinkamai pažymėti.  Prie bažny-
čios durų bus padėtas dezinfe-
kuojantis purškiklis rankoms (ga-
lite atsinešti ir savo), o durų pra-
šoma neliesti.

Šv. Mišių metu visi turi dėvė-
ti veido kaukę, kurią bus galima nusiimti tik pri-
imant komuniją. Kviečiame atsinešti iš namų savo
mišiolėlį ar maldaknygę. Ramybės vieni kitiems pa-
linkėsime linkteldami galvą. Prieš priimant komu-
niją, vėl dezinfekuosime rankas. Komunijos priim-
ti eisime iš bažnyčios šonų, o į savo vietas grįšime

RYTIS VALIŪNAS

Gegužės�8�d.�įvyko�pirmasis�New�Yorko�lietuvių�pro-
fesionalų�klubo�(NYLP)�organizuotas�virtualus�protmūšio
vakaras,�skirtas�sutelkti�lėšas�COVID-19�fondui�Lietu-
voje,�globojamam�Prezidentės�Dalios�Grybauskaitės.
Renginyje�dalyvavo�daugiau�kaip�60�žmonių�iš�skirtingų
miestų�–�New�Yorko,�Los�Angeles,�Bostono,�Čikagos,
Washingtono,�Philadelphijos,�Toronto�ir�net�Londono.
Šio�renginio�dalyviai�turėjo�progą�ne�tik�pasivaržyti�savo
žiniomis,�atsakant�į�įvairius�viktorinos�klausimus,�bet
ir�parungtyniauti�dosnumu�ir�savo�aukomis�prisidėti�prie
COVID-19�viruso�pasekmių mažinimo�Lietuvoje.�Vakaro
metu�šiam�tikslui�buvo�surinkti�1,055�dol.!�Lėšos�buvo
paaukotos�per�Tautos�fondo�New�Yorke�PayPal�paskyrą
(https://www.tautosfondas.org/covid-19)

Vakaro moderatorius ir vienas iš pagrindinių
organizatorių Justinas Grigaitis kartu su
Rimvydu Baltaduoniu, Pasaulio Lietuvių

Bendruomenės valdybos ir COVID-19 fondo tarybos
nariu, bei kitais NYLP nariais puikiai išnaudojo tech-
nologines galimybes, kad krantino metu lietuviai ga-
lėtų susijungti smagiam ir prasmingam vakarui. Po
viktorinos dalyviai turėjo progą susipažinti ir pa-
bendrauti mažose grupelėse („breakout rooms”).
Nors protmūšis truko apie valandą, daugelis dalyvių
pasiliko pokalbiams dar 2,5 val.!

Pirmąsias tris vietas protmūšio konkurse pasi-
dalijo trijų miestų atstovai: pirmoji vieta atiteko Po-
vilui K. iš Philadelphijos, antrąją vietą užėmė Jūratė
U. iš Washingtono, o trečiąja vieta džiaugėsi Marija

NEW YORK, NY

SOUTHFIELD, MI

Jūsų sūnūs Marius, Dainius ir Vydas taip pat baigė Mai-
ronio lituanistinę mokyklą. Ar jie ir jų vaikai dalyvauja lie-
tuviškoje veikloje? Kaip Jus darbuose palaiko šeima?  

Kai vaikai augo jie buvo įsijungę į lietuvišką gy-
venimą ir dar dabar gerai kalba lietuviškai. Tačiau
Marius ir Dainius gyvena toliau nuo lietuvių ben-
druomenių, jiems sunku dalyvauti lietuviškoje veik-
loje. Vydas ir jo šeima ateina į Maironio mokyklos ren-
ginius, ruošiasi šokti šokių šventėje. Mano vyras Ma-
rius  visuomet rėmė ir remia mano dalyvavimą lie-
tuviškoje veikloje ir padeda, kai reikia.

Leiskite pasmalsauti, kokios knygos, esančios Jūsų len-
tynose dažniausiai vartomos ir skaitomos?

Turime daug istorijos, literatūros, tautodailės
knygų. Ruošdamasi šeštadieninės mokyklos pamo-
koms iš naujo perskaičiau seniai skaitytus kūri-
nius – Antano Baranausko, Žemaitės, Maironio, Ber-
nardo Brazdžionio ir t. t. Dėl sutrumpintų mokslo
metų nebuvo laiko susipažinti su naujesniais auto-
riais. Dažnai atverčiu ir istorijos knygas.

Angliškai skaitau klasikinius ir dabartinius ro-
manus, įvairių stilių ir autorių.

Be skaitymo, kokius dar turite pomėgius?
Be skaitymo mėgstu keliauti, bendrauti su drau-

gais ir kolegomis,  patirti naujų dalykų, įgyti naujų
žinių ir įgū džių.

Jūsų palinkėjimai lietuvybės baruose dirbantiems ko-
legoms.

Įvertinkite, draugaukite ir jauskite pasitenki-
nimą ir džiaugsmą savo darbe. Šis prasmingas darbas
praturtina gyvenimą.

Aldona��ir�Marius�Marijošiai�su�anūkais�Lietuvoje.

Grįžtame į bažnyčią

Lietuviai 
profesionalai 
susivienijo 
kilniam tikslui

NYLP�nuotraukos

per vidurį. Komuniją priimsime tik į rankas. Pri-
imant komuniją neleidžiama būti su pirštinėmis, bet
prašoma neliesti kunigo rankų. Vaikus kunigas pa-
laimins peržegnojimu iš saugaus atstumo.

Po šv. Mišių iš bažnyčios išeisime pradedant nuo
galinių suolų ir išlaikydami saugaus atstumo rei-
kalavimus. Prašome iš karto eiti prie savo automo-
bilių – kavutės ir pietų po  šv. Mišių kol kas nebus.
Kultūros centras bus užrakintas. Kun. Gintaras Jo-
nikas atsisveikins su visais lauke iš tolo.

Šių Detroito arkivyskupijos nurodymų priva-
loma laikytis, kad galėtume ir toliau saugiai daly-

vauti šv. Mišiose. Laukiame Jūsų sugrįžtant į Dievo
Apvaizdos bažnyčią. Liturgija prasidės 10 val. r. ge-
gužinėmis pamaldomis, šv. Mišių pradžia – 10:30 val.
ryto.

Daiva Rugieniūtė 
Dievo Apvaizdos parapijos tarybos pirmininkė.

Parapijos�komanda,�kuri�rūpinosi�šv.�Mišių�perdavimu�internetu�(iš�k.):�Virga
Simaitytė,�Algis�Petrulis,�Birutė�Duncan,�Tomas�Pupšys,�Daiva�Rugieniūtė,�kun.
Gintaras�Jonikas,�Simona�Galvenko,�Romas�Maziliauskas�ir�Ada�Simaitytė.�

Parapijos�archyvo�nuotr.

V. iš New Yorko. Visiems trims geriausius rezultatus
parodžiusiems dalyviams atiteko firminiai „Šokių
šventė 2020” marškinėliai, o pirmosios vietos lai-
mėtojui – dar ir firminis krepšys. Papildomus prizus
loterijoje laimėjo aukotojai Marius V., Asta S. ir Gy-
tis K. (visi iš New Yorko).

NYLP jau planuoja kitą protmūšio vakarą, tad
jeigu ir jūs karantino metu norite prisijungti prie
bendruomenės, išbandyti savo žinias, smagiai pra-
leisti laiką ir dar prisidėti prie šaunaus tikslo – mes
laukiame jūsų! Daugiau informacijos rasite ,,Face-
book” paskyroje „New York Lithuanian Professio-
nals” (https://www.facebook.com/nylithuanianp-
rofessionals/).     
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MADOS SKRYNIA

Parengė Loreta Steffens

Šiuo sunkiu metu daugelis iš mūsų ieško ra-
mybės ir galimybių bent jau dvasiškai pa-
bėgti nuo niūrios kasdienybės. Atrodo, tas

nuolatinis skubėjimas negailestingai iš mūsų gy-
venimo išstūmė pomėgius, kurie suteikia vidinio
džiaugsmo ir dvasinės ramybės. Nesvarbu, kas tai
būtų – mezgimas, skaitymas, darbas sode, tačiau
malonus užsiėmimas padeda pamiršti proble-
mas. Pomėgis tampa tarsi ramybės oazė nuolat
skubančiame gyvenime. Pasak Philadelphijos
(JAV) Temple universiteto medicinos mokyklos ty-
rėjų, užsiėmimas hobiu stimuliuoja sritis smege-
nyse, kurios atsakingos už mintis ir jausmus apie
požiūrį į gyvenimą. Šio mėnesio „Mados skrynios”
viešnios seniai įminė harmoningo gyvenimo mįs-
lę. Vida Bagdonavičienė, Ingrida Jakimavičius ir Roma
Valickas yra tikros savo srities alchemikės. Šios veik-
lios, kūrybingos ir energija trykštančios moterys
savo darbais pažadina pačius geriausius jausmus. 

Moteris, pasipuošusi Vidos Bagdonavičienės pa-
puošalais, tampa kerinčia Barbora Radvilaite. Me-
nininkės kuriami papuošalai – tai prabanga, ku-
rios nusipelnė kiekviena moteris. Vida į savo kū-
rybą nežiūri kaip į verslą – tiesiog daro tai, kas jai
labai patinka ir kelia džiaugsmą. Moters sukurtus
papuošalus galima įsigyti įvairiose mugėse, o grei-
tu laiku šiuos vienetinius papuošalus bus galima
pamatyti ir Instagram paskyroje. Pati papuošalų
kūrėja pastebi, kad kartais taip įsitraukia į kūry-
binį procesą, kad net užmiršta padaryti savo dar-
bų nuotraukas. 

Gerbiama Vida, Jūsų kuriami papuošalai patraukia akį
originalumu. Ar kurti papuošalus buvo spontaniška min-
tis, ar vidinis noras išreikšti save brendo ilgai? Gal prisi-
menate savo pirmąjį darbą?

Nuo paauglystės mėgau rankdarbius. Ir ko tik
neišbandžiau! Labiausiai mėgau megzti virbalais.
Tais laikais, kai Lietuvoje buvo sunku ką nors gra-
žaus rasti parduotuvėse (80-ieji), galėdavau pasipuošti

savo megztais drabužiais. Mokėjau ir nerti vąšeliu
bei siūti. Klijuodavau atvirukus iš džiovintų lauko
gėlių. Visada patiko daryti kažką gražaus. Puoštis
irgi mėgau, kaip kiekviena moteris. Papuošalus
pradėjau daryti atsitiktinai. Naršydama internete ap-
tikau video, kur buvo demonstruojamas auskariu-
kų vėrimas. Vien tik iš smalsumo panorau pabandyti.
Užsisakiau Swarovski kristaliukų, karoliukų ir
pradėjau. Perdarinėjau tuos auskarus gal tris kar-
tus, bet pavyko. Taip ir įkliuvau! Tai tie auskariukai
ir buvo pirmas mano padarytas papuošalas. Nedideli
skaidraus krištolo auskarai.

Kokiomis taisyklėmis ir principais vadovaujatės kur-
dama? Kokias medžiagas renkatės savo papuošalų ga-
myboje?

Darau tik tokius papuošalus, kuriuos pati no-
rėčiau dėvėti. Pardavinėti jų iš pradžių net neketi-
nau, dariau sau. Bet kai supratau, kad sustoti jau ne-
begalėsiu, o pačiai tiek tikrai nereikia, pradėjau do-
vanoti draugėms, dalyvauti mugėse. Bent jau tam,
kad atsipirktų medžiagos! O medžiagos tikrai labai
brangios. Naudoju Swarovski kristalus, tik japo-
niškus karoliukus. Jie labai kokybiški ir gražūs. Ban-
džiau taupyti ir naudoti pigesnes kinietiškas me-
džiagas – viskas atsidūrė šiukšliadėžėje. O dirbti su
kokybiškom medžiagom tikras malonumas! Vien lai-
kyti rankose, grožėtis kristalų mirgėjimu, žaisti su
jais, dėlioti įvairius derinius, kombinuoti su kitomis
medžiagomis, ieškoti spalvinių sprendimų – tai lyg
savotiška meditacija. Praeina ne viena valanda to-
kių žaidimų, kol apsisprendžiu, ką ir kaip darysiu.

Kokioms moterims skirti Jūsų papuošalai?
Manau, kad mano darytus papuošaliukus gali

dėvėti įvairaus amžiaus, įvairių pomėgių ir profesijų
moterys. Jie labai įvairūs, ir kiekviena gali rasti, kas
jai labiau tinka. Išsiplėtė ir medžiagų asortimentas.
Ėmiau naudoti natūralius akmenis, koralus, perlus.
Atlikimo technika irgi skirtinga. Tai ir pynimas, vė-

Harmoningo gyvenimo mįslė

Vida�Bagdonavičienė�kuria�tai,�kas�jai�pačiai�patinka. Organinė�Ingridos�Jakimavičius�kosmetika.

rimas, nėrimas vąšeliu ir karoliukais, siuvinėjimas
karoliukais ir kristalais ir dar daug kitų. 

Galbūt turite mėgstamą menininką, kurio kūryba do-
mitės ir kuris Jus įkvepia?

Mano didžiausios įkvėpėjos yra puikios meistrės
ir tikros menininkės Swetlana Rohloff  ir Apolinarija
Koprivnik. Viena yra dailininkė, o kita architektė.
Matyt, pirminės jų profesijos irgi daug ką pasako! Esu
iš jų įsigijusi keletą papuošalų schemų. Net nepaju-
tau, kaip ėmiau jas mėgdžioti kurdama savo dizainą.
Labai jau puikūs jų darbai! Savęs jokia menininke ne-
laikau. Todėl įkvėpimo ir idėjų semiuosi iš labiau ap-
dovanotų ir tikrai kūrybingų meistrų. Kol pradėjau
kurti kažką grynai savo, naudojau daug jau paruoš-
tų schemų, brėžinių, peržiūrėjau daugybę pavyzdžių
internete. 

Ar yra toks papuošalas, su kuriuo nesiskiriate?
Negalėčiau išskirti vieno mėgstamiausio. Vos pa-

galvoju, kad štai šitas bus mano mėgstamiausias, daž-
niausiai toks papuošalas būna nupirktas nespėjus nei
karto užsidėti. O antro tokio paties daryti nebenoriu
– nebeįdomu. Yra, tiesa, keletas modelių, kuriuos tu-
riu vis pakartoti, nes moterys jų prašo. 

Jūsų mėgstamiausias posakis?
Mano mėgstamiausias posakis: „Ir tai taip pat

praeis!”

„Ingrid’s Organics” įkūrėja Ingrida Jakimavičius
grožio ir kosmetikos priemonių gamyboje naudoja
tik organinės sudėties medžiagas. Šios priemonės
yra tikra gamtos jėga, kuri pabrėžia visus sveikos
odos privalumus ir padeda išsaugoti jaunystę, svei-
katą ir grožį. Tokio tipo kosmetika gydo ir optimaliai
atstato natūralias odos galimybes, taip atkurda-
ma odos prigimtinę būseną. Vertinantys aukštą ko-
kybę, natūralumą ir tausojantys savo grožį atras
sau tinkamą grožio priemonę „Ingrid’s Organics”,
kurios galima įsigyti susisiekus su Ingrida Ingrid-
beautyproducts@yahoo.com arba Facebook pa-
skyroje „Ingrid’s Organics”. 

Kaip pradėjote domėtis kvapais ir natūralia kosmetika?
Kelias į natūralią kosmetiką prasidėjo iš noro at-

rasti kažką geresnio ir sveikesnio savo šeimai.

Kada pagalvojote, kad galbūt šis pomėgis galėtų tap-
ti verslu?

Iš pradžių gaminau tik šeimai, dovanojome drau-

Kaklo�papuošalas�su�natūraliais�akmenimis.

Ieškoti�įvairių�derinių�kūrėjai�yra�savotiška�meditacija.
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gams. Vėliau paraginta šeimos ėmiau dalyvauti įvai-
riose mugėse. Taip viskas po truputį ir prasidėjo.  

Kokius komponentus naudojate savo kuriamoje lini-
joje?

Naudojame tik organines ir natūralias žaliavas.
Viskas gaminama rankomis. Gaminame iš nerafi-
nuotų augalinių aliejų, ekstraktų, vaškų, molių ir ete-
rinių aliejų. Nėra konservantų, dažiklių, jokių kitų
sintetinių, žalingų sudedamųjų dalių. Produktai vi-
sada švieži – jų gaminama mažais kiekiais.

Kokias priemones galima įsigyti „Ingrid’s Organics”?
Nuo įvairaus muilo, kremo veidui iki įvairių

priemonių kūno priežiūrai.                               

Su kokiais sunkumais susidūrėte kurdama kosmetikos
ir grožio liniją?

Galbūt iš pradžių buvo sunku įrodyti, kad ran-
kų darbo muilas ar kremas yra kur kas vertingesnis
už dvigubai ar trigubai brangiau kainuojančią che-
miją iš prabangaus indelio, kuriame nėra jokio na-
tūralaus produkto.

Kodėl, Jūsų nuomone, turėtume rinktis natūralią kos-
metiką?

Natūralios organinės priemonės gaminamos iš
natūralių žaliavų, be konservantų, be dirbtinių kva-
pų, be jokių žalingų sudedamųjų dalių. Yra sveikos
jums ir jūsų aplinkai.                                     

Kokius kokybės reikalavimus keliate sau?
Tik pačius aukščiausius. Esu maksimalistė.

Gaminame tik iš aukščiausios kokybės nerafinuotų
aliejų, nenaudojame jokių konservantų. Naudojame
žoleles, kurios užaugintos organiniuose ūkiuose. Ir
etiketės yra iš perdirbtos žaliavos. Svarbu, kad tai
būtų sveika, saugu tau ir tavo aplinkai.                 

Per Kaziuko mugę PLC įsigijau „Ingrid’s Organics” vei-
do aliejų. Turiu pasakyti, kad tai tapo mano mėgstamiau-
sia veido priežiūros priemone. Ar turite tokią savo linijos
priemonę, be kurios jau net neįsivaizduojate savo gyveni-
mo?

Tai tikriausiai būtų įvairių rūšių muilas, kurį
mūsų šeima naudoja kiekvieną dieną, ir tai tapo
mūsų neatsiejama gyvenimo dalimi. Tai ne tik šva-
ros, bet ir sveiko gyvenimo dalelytė. Na, o mano mėgs-
tamiausias, žinoma, yra rožių kremas, skirtas veido
priežiūrai.                                             

Visi�produktai�pagaminti�rankomis.�

Natūralaus�muilo�rinkinys.

Kūrėjos�rankose�odos�skiautės�virsta�nuostabiomis�gėlėmis.�

Ryškus�ir�stilingas�kaklo�papuošalas.�

Roma�Valickas�Kaziuko�mugėje.

Kaip atskirti kokybišką natūralią kosmetiką nuo tokios,
kurioje galbūt tik maža dalelė yra natūrali?

Visada reikia skaityti sudėtį. Iš kokių medžiagų
priemonė yra padaryta. Jeigu nesuprantate me-
džiagos pavadinimo, tai galbūt ne viskas toje prie-
monėje yra natūralu. 

Ar galėtumėte pasidalinti kokiu nors išbandytu natū-
ralios kosmetikos receptu, kurį kiekviena iš mūsų galėtų
pasigaminti namų sąlygomis?

Tai galbūt galėtų būti aliejinė kaukė silpniems,
lūžinėjantiems plaukams: sumaišykite levandų (le-
vander), kedro (cedarwood) ir rozmarino (rosemary)
eterinio aliejaus, kiekvieno po 3 lašus, su 60 ml. jo-
joba aliejaus. Gerai išmaišykite, įtrinkite į plaukus,
galvos odą masažuokite apie 5 min. Palikite ant plau-
kų vienai valandai, o tada išplaukite. Naudokite 1–2
kartus per savaitę, jeigu norite turėti stiprius, žvil-
gančius plaukus.         

Galbūt turite posakį, kuriuo vadovaujatės?
„Kuo daugiau dirbi, tuo dažniau tave aplanko

sėkmė!”

Romos Valickas kuriami papuošalai klientes
paperka išskirtiniu kruopštumu. Pilkos, nuobodžios
odos skiautės Romos rankose virsta vienetiniais
papuošalais ir net pačias kukliausias moteris pa-
verčia vakaro karalienėmis. Spalvingi, netradici-
niai menininkės papuošalai pabrėžia moterišką tra-
pumą ir natūralų grožį. Odinės gėlės atgyja ant mo-
ters kaklo ir apgaubia subtiliu žavesiu. Šių rankų
darbo papuošalų galima įsigyti meno galerijoje
„Siela” bei lietuvių organizuojamose mugėse.

Gerbiama Roma, kaip ir kodėl pradėjote kurti pa-
puošalus?

Nuo pat vaikystės labai patikdavo puoštis, vis no-
rėjosi kažko naujo, ir, be abejo, kad papuošalas de-
rintųsi ir prie suknelės, ir prie batelių. Manau, kad
iš to ir kilo noras kurti papuošalus.

Ar prisimenate savo sukurtą pirmąjį papuošalą?
Taip, puikiai prisimenu. Pirmąjį savo rankomis

pagamintą vėrinį laikau, kaip sakau „įsirėminusi”
– jis man yra nepaprastai brangus.

Ar prieš pradėdama kurti jau turite konkrečią viziją,
koks papuošalas bus?

Iš tikro turiu viziją, kaip jis turėtų atrodyti, ta-
čiau išeina kaip išeina.

Kiek laiko užtrunka pagaminti papuošalą?
Aš papuošalus kuriu laisvalaikiu – tai mano ho-

bis. Kartais galiu sukurti per dieną, o gali būti ir sa-
vaitė.

Kokiai moteriai kuriate aksesuarus? 
Mano papuošalai yra skirti moterims, mergi-

noms ir mergaitėms, kurios myli gėles bei rankų dar-
bo odinius papuošalus.

Ar yra toks papuošalas, su kuriuo buvo sunku išsiskirti?
Tai, be jokios abejonės, būtų mano pirmasis  pa-

puošalas – jo tikrai nepar duosiu.
Ar turite mėgstamiausią menininką ar dizainerį, ku-

rio kūryba Jus įkvepia?
Mano mylimiausia menininkė yra mano pirmoji

mokytoja, mano kraštietė Audra Babich – jos gami-
niai yra labai gražūs ir orginalūs. Taip pat labai ža-
viuosi „visų galų meistre” Auksuole Kišonaite-Mar-
ciulevičiene. Nepaprastai  žaviuosi jos sukurtais
drabužiais ir piešiniais.

Į ką labiausiai atkreipiate dėmesį matydama moteris
gatvėje? Ar galima lengvai atpažinti europietę nuo ameri-
kietės?

Amerikoje gyvenu jau ilgą  laiką – nuo 1996
m. Tikrai nelabai sunku atpažinti europietę – ji vi-
sada atrodo pasitempusi, skoningai apsirengusi, ko
nepasakysi apie amerikietes. Be abejo, ir tarp ame-
rikiečių būna išskirtinių, bet tokių labai mažai. Di-
delė dauguma dėl savo aprangos nesuka galvos – jos
taip pat atrodo ir darbe, ir teatre, ir restorane, ir po-
kylyje. Tačiau norėčiau išskirti Afrikos amerikietes –
jos kitokios, jos stilingos, ryškios,  jų papuošalai
masyvūs, – man jos tikrai kelia didelį įspūdį.

Amerikoje mes skubame, lekiame, ar lengvai randa-
te laiko pomėgiui? 

Kadangi aš „jau metuose”, mano vaikai užau-

ginti ir gyvena savarankiškai, kol kas anūkų dar ne-
turiu, taigi laiko savo hobiui kaip ir turiu.

Jūsų papuošalai labai puošnūs, nekasdieniški. Kokius
aksesuarus dėvite pati?

Savo papuošalus labai mielai dėviu, gal tiksliau
– puošiuosi eidama į renginius ar pokylius. Jie mane
puošia ir suteikia didelio džiaugsmo.

Jūsų gyvenimo credo? 
Man tinka lietuvių liaudies patarlės. Gal išskir-

čiau tris: „Lazda turi du galus”, „Nedaryk taip, kaip
nenorėtum, kad tau darytų” ir „Šypsokis, ir gyveni-
mas tau šypsosis”. 

Mūsų skaitytojams norėčiau palinkėti užsiimti tokia veik-
la, kuri teikia džiaugsmo, kaip ir mūsų trims žavioms pa-
šnekovėms.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Karantiną�reikėtų�pasilikti�ilgesniam�laikui
Vilnius (ELTA) – Nepaisant prem-

jero Sauliaus Skvernelio užuominų,
esą visai tikėtina, kad karantinas ša-
lyje nebebus pratęstas, sveikatos ap-
saugos ministras Aurelijus Veryga to-
liau lieka skeptiškas šiuo klausimu. 

Pasak jo, karantinas yra labai
svarbus instrumentas koronaviruso
infekcijos kontrolei, todėl tai, kaip
keistųsi situacija šio režimo atsisa-
kius, turėtų įvertinti teisininkai. Bet
kuriuo atveju, įsitikinęs ministras,

geriausia būtų neskubėti atsisakyti
valstybėje įvesto karantino režimo.

Pasak ministro, karantinas yra
labai svarbus infekcijos kontrolei, to-
dėl, dar kartą pabrėžė jis, nebepratęsus
karantino, galėtų kilti nesklandumų
realizuojant kai kurias epidemijos su-
valdymui esmines priemones. 

Premjeras S. Skvernelis pareiškė
neatmetąs galimybės, kad karantinas
šalyje po gegužės 31-osios nebebus
pratęstas. 

Daugiau�dėmesio�paminklų�apsaugai
Vilnius (ELTA) – Seimo Tėvynės

sąjungos-Lietuvos krikščionių de-
mokratų frakcijos nariai Laurynas
Kasčiūnas ir Audronius Ažubalis kar-
tu su Vilniaus miesto tarybos nare
Kamile Šeraite kreipėsi į Lietuvos po-
licijos generalinį komisarą Renatą Po-
žėlą ir Vilniaus miesto savivaldybės
merą Remigijų Šimašių, atkreipdami
dėmesį, kad pastaruoju metu Vilniaus
mieste pagausėjo vandalizmo išpuolių
prieš istorinius ir religinius paminklus.

Parlamentaras A. Ažubalis pažy-
mi, kad „vandalizmas prieš mūsų is-
torinius ir religinius paminklus tam-
pa nerimą keliančia tendencija. Todėl
privalu imtis veiksmų, apsaugančių
mūsų istoriją ir tapatybę įamžinančius
paminklus, kurie yra mūsų tautos pa-
garbos tiems žmonėms, mūsų istorijai
ir tapatybei išraiška”. 

„Nutikęs išpuolis tik įrodo, jog
paminklai ir atminimo vietos nėra
tinkamai prižiūrėtos – neįdiegtas ap-

švietimas, nėra vaizdo kamerų. Kai ku-
rie paminklai ar atminimo vietos yra
apskritai užmiršti. Todėl Vilniaus
miesto savivaldybės prašome daugiau
dėmesio skirti apšvietimo ir vaizdo ka-
merų įrengimui prie istorijai svarbių
paminklų ir atminimo vietų”, – sako K.
Šeraitė.

Ketinama�ilginti�išankstinio�balsavimo�laiką
Vilnius (BNS)  Įvertinus korona-

viruso riziką, Seimo rinkimuose nu-
matoma ilginti laiką, kada bus galima
balsuoti iš anksto ir namuose, taip
pat svarstoma numatyti daugiau bal-
savimo vietų, pranešė teisingumo mi-

nistras Elvinas Jankevičius.
Galutinius sprendimus dėl rinki-

mų tvarkos pakeitimo turės priimti
Seimas.

Parlamento rinkimai vyks spalio
11 dieną.

Elektroninis�balsavimas�–�mažai�realu
Vilnius (ELTA) – Premjeras Sau-

lius Skvernelis teigia manantis, kad iki
artėjančių Seimo rinkimų suspėti įdieg-
ti elektroninį balsavimą – mažai realu.
Visgi premjeras akcentuoja, kad „so-
cialdarbiečių” pateiktas internetinio
balsavimo projektas yra kokybiškas, to-
dėl, pasak premjero, šią elektroninio
balsavimo idėją reikia svarstyti.

„Mes jau daugelį metų apie tai kal-
bame, dabar projektas pateiktas pa-
kankamai kokybiškas. (...) Manau,
kad tai tikrai galėtų būti (įteisinta –
ELTA), bet nemanau, kad mes iki šių
rinkimų suspėsime tai padaryti”, –
Seime žurnalistams antradienį teigė S.

Skvernelis.
LSDDP pirmininkas Gediminas

Kirkilas sako, kad rudenį numatomi
rinkimai į Seimą gali neįvykti dėl pi-
liečių baimės prie balsadėžių užsi-
krėsti koronavirusu. 

Savo ruožtu Nacionalinio saugu-
mo ir gynybos komiteto posėdyje
(NSGK) pastarąjį trečiadienį dalyvavęs
krašto apsaugos ministras Raimundas
Karoblis ir Kibernetinio saugumo ir
informacinių technologijų politikos
grupės vadovas Jonas Skardinskas
sutartinai tvirtino – dėl pandemijos su-
rengtas balsavimas internetu būtų tik
dar labiau pažeidžiamas. 

JK�LB�pirmininkė�atsistatydina
Vilnius (ELTA, „Draugo” inf.) –

Jungtinės Karalystės Lietuvių Ben-
druomenės LB) pirmininkė, Pasaulio
Lietuvių Bendruomenės (PLB) plėtros
komisijos narė, Seimo ir PLB komisijos
dalyvė Dalia Asanavičiūtė jungiasi prie
TS-LKD ir dalyvaus Seimo rinkimuose.
TS-LKD D. Asanavičiūtės kandidatūrą
ketina kelti naujoje Pasaulio lietuvių
vienmandatėje apygardoje.

„Praėję rinkimai pasižymėjo ypa-
tingu užsienyje gyvenančių mūsų ben-
drapiliečių aktyvumu. Tai paskatino ir
atskiros vienmandatės atsiradimą, dėl
kurios buvo seniai diskutuojama. Ti-
kiu, kad tai dar labiau motyvuos už-
sienyje gyvenančiuosius dalyvauti ša-
lies politiniame gyvenime ir sprendi-

muose. D. Asanavičiūtė ne vienerius
metus gyvena užsienyje ir kartu ak-
tyviai dalyvavo visuomeninėje veik-
loje, susijusioje su pasaulio lietuvių in-
teresų atstovavimu, įgarsino užsieny-
je gyvenančių lietuvių balsą ir rūpes-
čius. Todėl ji tarsi išaugo į politiką toje
bendruomenėje, kuriai atstovauti ir
skirta ši apygarda”, – sako TS-LKD są-
rašo lyderė Ingrida Šimonytė.

„Tikiu, kad būdama šios ben-
druomenės nare, galėsiu deramai at-
stovauti pasaulio lietuviams kad ir
kur jie gyventų. Juk esame viena tau-
ta” , – sako D. Asanavičiūtė.

D. Asanavičiūtė dėl šio sprendimo
trauksis iš visų Pasaulio Lietuvių
Bendruomenėje užimamų pareigų.

Kinija�žengia�atgal:�108�mln.�žmonių�vėl�izoliuojasi�
Pekinas (Delfi.lt) – Maždaug 108

mln. žmonių Kinijos šiaurės rytų re-
gione vėl tenka izoliuotis: šaliai sie-
kiant sugrįžti į įprastas vėžes, naujas
ir vis augantis koronaviruso atvejų tel-
kinys privertė žengti žingsnį atgal. 

Dzilino provincijos miestams teko
staiga atšaukti visoje Kinijoje įgy-
vendinamą šalies atsivėrimą: nu-
trauktas traukinių ir autobusų eis-
mas, uždarytos mokyklos, dešimtys
tūkstančių žmonių laikosi karantino. 

Nors 34 užsikrėtimo atvejų telki-
nys neplinta taip greitai, kaip buvo
Uhano protrūkio, nuo kurio prasidėjo
pasaulinė pandemija, atveju praėjusį
gruodį, greita ir tvirta Kinijos reakcija
rodo, kad baiminamasi antrosios ban-
gos. 

Tai rodo, koks trapus ir nestabilus
atsivėrimo procesas laukia tiek Kini-
jos, tiek kitų šalių, jeigu net men-
kiausia užuomina apie užsikrėtimų at-
sinaujinimą gali paskatinti grąžinti
griežtus ribojimus. 

Dzilino provincijoje esančio Šu-
lano miesto vadovybė sakė besiiman-
ti kol kas griežčiausių priemonių, kad
suvaldytų virusą. Gyvenamosios vie-
tovės, kuriose yra patvirtintų ar įta-
riamų atvejų, bus uždarytos.

Sveikatos apsaugos pareigūnai
dar nežino, nuo ko prasidėjo naujasis
viruso telkinys, tačiau įtaria, kad pa-
cientai galėjo kontaktuoti su iš Rusijos,
kurią ištiko vienas rimčiausių koro-
naviruso protrūkių Europoje, sugrį-
žusiais užsikrėtusiais asmenimis.

Vasaros�šiluma�vargu�ar�sustabdys�pandemiją
Washingtonas (ELTA) – Šilti va-

saros orai, anot tyrimo, vargu ar su-
stabdys koronaviruso pandemiją. Sta-
tistinė analizė rodo, kad karštesnis
oras ir didesnė oro drėgmė tik labai ne-
žymiai veikia viruso plitimą, teigia ty-
rimą atlikę JAV Prinstono universite-
to mokslininkai. 

Didesnė oro drėgmė turi įtakos
kitų koronavirusų ir gripo plitimui, ta-

čiau Sars-CoV-2 atveju trūksta „plataus
imuniteto”, rašo mokslininkai. Todėl,
anot jų, virusas greitai plis nepaisant
klimato sąlygų.

Ekspertai mano, kad orai svarbiu
faktoriumi taps tik tada, kai didelė da-
lis gyventojų turės imunitetą sukėlėjui
ir naujasis  koronavirusas taps sezo-
nine liga.

Verslas�baiminasi�užsitęsusio�nuosmukio
Ženeva (ELTA) – Dėl koronavi-

ruso pandemijos užsitęsęs pasaulio
ekonomikos nuosmukis ir padidėjęs
bankrotų skaičius – Pasaulio ekono-
mikos forumo (WEF) apklaustoms
įmonėms didžiausią nerimą keliantys
veiksniai.

Dėl nuo Didžiosios depresijos lai-
kų nematytos ekonomikos krizės vals-
tybės privalo imtis daugiau veiksmų,
kad užtikrintų spartų atsigavimą ir
ekonomikos augimą, sakoma WEF
ataskaitoje.

Pasak bendrovių atstovų, labiau-

siai tikėtinas užsitęsusi ekonominė
recesija, padidėjęs bankrotų skaičius,
verslo sektorių konsolidacija ir didelis
jaunimo nedarbas.

WEF kasmet Šveicarijos Davoso
kurorte organizuoja vieną prestižiš-
kiausių politikos ir verslo lyderių fo-
rumų.

Paskelbtoje ataskaitoje pažymi-
ma, verslas baiminasi antros COVID-
19 bangos, kibernetinių atakų ir duo-
menų vagysčių, nes nemaža dalis vers-
lo veiklos dėl pandemijos persikėlė į in-
ternetą.

„Nord�Stream�2“�rimti�sunkumai�Vokietijoje�
Berlynas (Verslo ži-

nios) – Vokietijos federa-
linė tinklų agentūra „Bun-
desnetzagentur” atmetė
Rusijos antrojo eksporto
dujotiekio per Baltijos
jūrą projektą vystančios
bendrovės „Nord Stream 2
AG” prašymą netaikyti
jam Europos Sąjungos
dujų direktyvos reikala-
vimų.

Bendrovė „Nord
Stream 2 AG” tokią pa-
raišką Vokietijos reguliuotojui patei-
kė šių metų sausio 10-ąją.

Vokietijos įstatymai leidžia tokias
išimtis, tačiau jos gali būti taikomos tik
tiems dujotiekiams šalies teritorijoje,
kurie buvo nutiesti iki 2019 m. gegužės
mėnesio, tai yra iki pagal ES Trečiojo
energetikos paketo reikalavimus at-
naujintos Dujų direktyvos įsigaliojimo.

„Nord Stream 2” dujotiekis iki
šiol nėra galutinai nutiestas, tačiau
projekto vystytojai „projekto užbaigi-
mo” sąvoką bandė išaiškinti ne pagal
statybos, o pagal investavimo į jį už-
baigimo datą.

Pernai pavasarį priimtos ir įsiga-
liojusios ES dujų direktyvos pataisos
skelbia, kad vamzdynų iš trečiųjų ša-
lių atkarpoms ES šalių teritorijose,
taip pat ir jų teritoriniuose vandeny-
se, galioja tokie pat reikalavimai kaip
ES vidaus dujotiekiams.

Vieni pagrindinių direktyvos rei-
kalavimų – magistralinių dujotiekių
negali valdyti su dujų tiekėju susijusi
įmonė, kiti tiekėjai taip pat turi turė-
ti galimybę naudotis tokiu dujotie-
kiu, dujų transportavimo tarifai turi
būti konkurencingi ir reguliuojami
ES tarnybų, dujotiekio veikimas turi
būti skaidrus, ypač tiekimo saugumo
požiūriu.

Tai reiškia, kad dabar vienintelis
faktinis projektą vystančios bendrovės
akcininkas Rusijos koncernas „Gazp-
rom” negalės dujotiekio valdyti, o
pusė jo pralaidumo turės būti rezer-
vuota alternatyviems tiekėjams.

2019-ųjų gruodžio 20 dieną JAV
paskelbus sankcijas „Nord Stream 2”
projektui, šio dujotiekio tiesimas Va-
karų bendrovių specialiais laivais
buvo nedelsiant nutrauktas. 

Vamzdynas nutiestas 94%.

Nors�„Nord�Stream�2“�beveik�baigtas�tiesti,�kai�susidūrė
su�itin�rimtais�sunkumais.� Euromaidan�Press�nuor.

Buvo� išniekintas� J.� Basanavičiaus� kapas
Vilniaus�Rasų�kapinėse. LRT.lt� nuotr.�
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DANGUJE IR ŽEMĖJE

Euro ir kitų valiutų santykiai (2020�metų�gegužės�20�d.)

1�USD�(JAV�doleris)�– 0,93�€
1�AUD�(Australijos�doleris)�–�0,60�€
1�CAD�(Kanados�doleris)�–�0,66�€
1�GBP�(Didžiosios�Britanijos�svaras�sterlingų)�–�1,12�€
1�NZD�(Naujosios�Zelandijos�doleris)�–�0,55�€

Jeigu�Žemė�būtų�kaip�euro�moneta,�tai�Mėnulis�būtų�kaip�kavos�pupelė.�
Youtube�nuotr.

žvilgSNiS į mėNulį iš Arti: įdomiAuSi fAktAi Apie mūSų plANetoS pAlydovą
Didžiausias�ir�ryškiausias�objektas�mūsų
naktiniame�danguje,�žinoma,�yra�Mė-
nulis,�kuris�padeda�reguliuoti�Žemės�su-
kimąsi�aplink�savo�ašį,�dėl�ko�turime�są-
lyginai� stabilų� klimatą.� Mėnulis� taip
pat�sukelia�potvynius,�kuriais�žmonės
vadovaujasi�jau�tūkstančius�metų.�

Mėnulis greičiausiai susifor-
mavo po to, kai prieš kelis
milijardus metų į Žemę atsi-

trenkė Marsui prilygstantis objektas . 
Ir Mėnulis yra vienintelis objektas

– neskaitant Žemės – kuriame pabuvojo
žmogus. 

Vienintelis Žemės palydovas yra
pavadintas Mėnuliu, nes žmonės neži-
nojo jokių kitų mėnulių iki pat 1610
metų, kai Galileo Galilėjus atrado ke-
turis Jupiterio palydovus. 

Lotynų kalboje Mėnulis yra vadi-
namas „luna”. 

Mėnulio spindulys siekia 1737,5
kilometro, o jo plotis yra tris kartus ma-
žesnis nei Žemės. Jeigu Žemė būtų
kaip euro moneta, tai Mėnulis būtų
kaip kavos pupelė. 

Mėnulis yra labiau nutolęs nuo Že-
mės, nei dauguma žmonių suvokia:
vidutinis atstumas nuo Žemės siekia
384 400 kilometrų. Tai reiškia, kad
tarp Žemės ir Mėnulio tilptų dar 30 Že-
mės dydžio planetų! 

Negana to, Mėnulis tolsta nuo Že-
mės – kasmet atsitraukia per maždaug
2,5 centimetro atstumą. Mėnulis sukasi
aplink savo ašį tokiu pačiu greičiu,
kaip ir skrieja aplink Žemę – tai yra va-
dinama sinchronišku sukimusi. Dėl
šios priežasties Mėnulis visuomet būna
atsisukęs į Žemę ta pačia puse. 

Kai kurie žmonės mums nemato-
mą Mėnulio dalį vadina „tamsiąja
puse”, tačiau šis pavadinimas yra klai-
dingas: Mėnuliui skriejant aplink Žemę
Saulė apšviečia vis skirtingas jo dalis,
dėl ko mes matome Mėnulio fazes. 

Pilnaties fazės metu mes matome
tą Mėnulio dalį, kuri tuo metu būna ap-
šviesta Saulės šviesos. O štai jaunatis
būna tuomet, kai minėtą mums ne-
matomą Mėnulio dalį būna apšvietusi
Saulė, o mums matomą – ne. 

Mėnulis pilnai apskrieja Žemę per
27 dienas, o apsisuka taip pat per tokį
patį laiko tarpą. Kadangi Žemė taip pat
sukasi apie savo ašį bei skrieja aplink
Saulę, žvelgiant iš mūsų taško, Mėnu-
lis aplink Žemę apskrieja per 29 dienas. 

Labiausiai paplitusi teorija dėl
Mėnulio susiformavimo yra tokia, kad
prieš 4,5 milijardo metų Marso dydžio
objektas susidūrė su Žeme. Dėl susi-
dūrimo atsiradusios nuolaužos susi-
jungė ir suformavo mūsų natūralų pa-
lydovą, esantį už 384 000 kilometrų. Su-
siformavęs darinys buvo skysto pavi-
dalo, tačiau per 100 milijonų metų di-
džioji „magmos vandenyno” dalis kris-
talizavosi, o mažesnį tankį turinčios uo-
lienos iškilo į paviršių ir tokiu būdu su-
formavo Mėnulio plutą. 

Mėnulį sudaro branduolys, man-
tija ir pluta. Mėnulio branduolys yra
proporcingai mažesnis už Žemės bran-
duolį. Kieta, geležies prisotinta bran-
duolio dalis yra 240 kilometrų spindu-
lio. Ją supa skystas dangalas, kuris yra
maždaug 90 kilometrų storio. Geležinę
dalį supa 150 kilometro storio pusiau
skysta dalis. Mantija driekiasi nuo
pusiau skystos branduolio dalies iki
Mėnulio plutos apatinės dalies. Šią
dalį greičiausiai sudaro mineralai – to-

kie kaip olivinas ir piroksenas, kurie
yra sudaryti iš magnio, geležies, sili-
kono ir deguonies atomų. Pluta yra
maždaug 70 kilometrų storio mums
matomoje Mėnulio dalyje ir 150 kilo-
metrų storio tolimojoje Mėnulio daly-
je. Ją sudaro deguonis, silikonas, mag-
nis, geležis, kalcis ir aliuminis – taip
pat mažais kiekiais galima rasti titano,
urano, torio, kalio ir vandenilio. 

Kadaise Mėnulyje buvo aktyvių
ugnikalnių, tačiau šiandien jie visi
yra neaktyvūs ir nebuvo išsiveržę jau
milijonus metų. 

Mėnulio atmosfera yra gana reta,
todėl jo paviršių nuolatos bombar-
duoja asteroidai, meteoroidai ir ko-
metos – o šiems nukritus susiformuo-
ja dideli krateriai. Štai Tycho kraterio
plotis siekia net 82 kilometrus. 

Per milijardus metų šie susidūri-
mai Mėnulio paviršių nusėjo įvairaus
dydžio nuolaužomis – nuo didžiulių rie-
dulių iki dulkių. Beveik visas Mėnulis
yra nusėtas tamsiai pilkomis dulkėmis
bei uolėtomis nuolaužomis, vadina-
momis Mėnulio regolitu. Po šiuo
sluoksniu yra suskaldytų pamatinių
uolienų sluoksnis, kuris yra vadina-
mas megaregolitu. 

Šviesiosios Mėnulio dalys yra va-
dinamos aukštumomis. Tuo tarpu tam-
siosios dalys yra vadinamos jūromis –
po susidūrimų atsiradę baseinai, kurie
prieš 4,2-1,2 milijardo metų buvo už-
pildyti lava. 

Šiose šviesiose ir tamsiose dalyse
yra įvairios sudėties bei amžiaus uo-
lienų – kurios yra įrodymas, kaip se-
niai magmos vandenynas kristaliza-
vosi į plutą. Tuo tarpu krateriai rodo
Mėnulio susidūrimų su kitais kūnais
istoriją.  

Jei atsidurtumėte Mėnulyje, pa-
stebėtumėte, kad jo gravitacija yra 6
kartus silpnesnė nei Žemėje – dėl to ant
Mėnulio paviršiaus patogiau ne vaikš-
čioti, o šokinėti. Jeigu pažvelgtume į
atitinkamas Mėnulio paviršiaus vietas,
jose galėtume atrasti įvairios įrangos
dalis, JAV vėliavų ir netgi kamerą, ku-
rią paliko astronautai. 

Temperatūra Mėnulyje šviečiant
Saulei gali pasiekti net 127 laipsnius
pagal Celsijų, o jai nusileidus gali
kristi net iki -173 laipsnių pagal Celsijų. 

Pirminių Mėnulio tyrinėjimų
metu bei ištyrus „Apollo” ir „Luna”
misijų metu surinktų uolienų pavyz-
džius, atrodė, kad Mėnulio paviršius
yra sausas. Bet pirmą kartą vandens
egzistavimo Mėnulyje faktas buvo pa-
tvirtintas 2008 metais indų misijos
„Chandrayaan-1” metu, kai Mėnulio
paviršiuje buvo rasta vandenilio mo-
lekulių. Jos buvo paplitusios po visą pa-
viršių, o didžiausia jų koncentracija
buvo rasta ašigaliuose. 

„Lunar Prospector”, LCROSS ir
„Lunar Reconnaissance Orbiter” mi-
sijų metu buvo išsiaiškinta, kad Mė-
nulyje iš tiesų yra nemažų sušalusio
vandens sankaupų, o jos paplitusios ne-
apšviestose Mėnulio dalyse – dau-
giausia ties ašigaliais. 

Žemės palydovo paviršių dengia
kelių centimetrų storio sauso dirvo-
žemio sluoksnis, kurį gali pramušti tik
dideli mikrometeoroidai. Kai jie ata -
kuoja Mėnulio paviršių, didžioji kra-
teriuose esančios materijos dalis ima
garuoti, o smūgio banga sukuria pa-
kankamai energijos, kad kad dirvože-
mio granulių apvalkalas išskirtų van-
denį. Didžioji dalis šio vandens yra iš-

NASA pAteikė privAčiomS beNdrovėmS
užSAkymą Sukurti NuSileidimo mėNulyje SiStemą

JAV Nacionalinė aeronautikos ir kosmoso administracija (NASA) pasirašė be-
veik 1 mlrd. dolerių vertės sutartis su trimis kosminių technologijų ben-
drovėmis, priklausančiomis Elon Musk ir Jeff Bezos, kad būtų sukurti nu-

sileidimo Mėnulyje moduliai, Amerikai ruošiantis vėl pasiųsti savo astronautų
į gamtinį Žemės palydovą.

Kontraktai kurti žmonėms tinkamas skraidinti nusileidimo sistemas buvo
suteikti E. Musk bendrovei „SpaceX”, taip pat J. Bezos „Blue Origin” ir „Dy-
netics”; joms bus skirtas 967 mln. dolerių finansavimas.

Šios trys įmonės varžysis tarpusavyje kontrakto galiojimo laikotarpiu – iki
2021 metų vasario. 

ELTA

skiriama į kosmosą. 
Mėnulis turi labai ploną ir silpną

atmosferą, kuri vadinama egzosfera. Ji
nesuteikia visiškai jokios apsaugos
nuo Saulės radiacijos ar meteoroidų. 

Mėnulio misijų metu nebuvo ap-
tikta įrodymų, kad šiame kosminiame

objekte egzistuoja gyvybė. 
Mėnulis turi labai silpną magne-

tinį lauką. Žemės magnetinis laukas
yra tūkstančius kartų stipresnis nei
Mėnulio.

LRytas.lt



matuojame ne tik pagal
formalųjį išsilavinimą,
bet pagal kūrybos gylį,
pasišventimą ir ieškoji-
mus. Todėl „Vilkamir-
gės” galerijoje pamaty-
site ne tik Lietuvoje ži-
nomų menininkų, savo
srities meistrų, bet ir
niekam nežinomų, meno
nestudijavusių, tačiau
kūrybai pasišventusių
kūrėjų parodas. Jau du
kartus ,,Vilkamirgės” ga-
lerija dalyvavo tarptau-
tinėje šiuolaikinio meno
mugėje „ArtVilnius”.

Nei aš, nei Arūnas
Ukmergės krašte jokių
šaknų neturėjome. Ta-
čiau prigijome čia nuo-
stabiai greitai ir leng-
vai. Man Ukmergės
kraštas yra unikalus.
Jis turi tokį savotišką,
neprovincialų ir pakan-
kamai orų, netgi išdidų
identitetą, jeigu taip ga-
lima sakyti. Ukmergė
turi miestišką kultūrą.
Tegul mažo miesto, bet
miesto – ne provincijos.
Žinoma, aš geriau ži-
nau kultūros lauką. Čia
vyksta tokie kokybiški

kultūros renginiai, kaip Tarptautinis
perkusijų festivalis, kamerinis Came-
ra Obscura festivalis, pernai atgaivin-
tas roko festivalis ,,Rockmergė” (jau-
nimas tikrai nupušo! Net sugalvojo,
kad tą savaitgalį, kai vyksta festivalis,
ant miesto riboženklių, užrašą ,,Uk-
mergė” reikia pakeisti į ,,Rockmer-
gė”. Man tai labai patinka! Tai turi dva-
sią!). Kultūros centras turi kino salę ir
reikiamą aparatūrą ir rodo gerus fil-
mus tuo metu, kai juos rodo ir kino te-
atrai didžiuosiuose Lietuvos miestuo-
se. Na, ir mes su savo ,,Vilkamirgės” ga-
lerija – juk irgi įdedam savo trigrašį į
miesto kultūrinį gyvenimą!

Šiemet Ukmergės rajono savival-
dybės tarybos spendimu, geriausio
2019 metų kūrybinio projekto nomi-
nacija skirta mums, „Vilkamirgės”
galerijos kuratoriams, už parengtą ir
galerijoje bei Tarptautinėje meno mu-
gėje „ArtVilnius’19” eksponuotą Tomo
Tereko fotografijų parodą… Aš sau
galvoju, kad kur kitur, jeigu ne Uk-
mergėj, tavo darbą pastebėtų ir įver-
tintų?

Tokios menininkų bendruomenės,
kaip Ukmergėje, man niekur neteko su-
tikti: organizuoja bendras parodas,
kviečia visus, vienija. Ukmergės kul-
tūros laukas žino savo narius, nepa-
lieka jų nuošaly, užmirštų, nereika-
lingų, nepakviestų.

Tūlas gal lengvai mane faktais „nu-
sodintų”, kad nėra viskas taip gražu,
kaip aš matau. Bet man patinka mylė-
ti tą vietą, tą miestą, kuriame gyvenu.

Esate menininkė grafikė. Grafika, pir-
miausia, yra linijos menas. Kaip apibūdin-
tumėte grafikos įtaką savajam charakteriui?
Ar visada lengva „laikytis savo linijos”? O
gal kaip tik reikia tą liniją paleisti ir ne-
trukdyti jai krypti ten, kur reikia?
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„Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�„Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�„log�in”�bei�slaptažodį.�

Atkelta iš 3 psl.

Keliavome be didelių ir konkrečių
planų ar tikslaus maršruto. Nuskri-
dome į New Orleans, pabuvome ten
porą dienų, išsinuomojome automobilį
ir patraukėme į Vakarus. Tiesiog –
traukėme į Vakarus ir žvalgėmės. Ge-
rai pakeliavome... Prisikvėpavome lais-
vo Valstijų oro.

Ar labai klysčiau, jei Jūsų gyvenimą Sa-
mantonyse apibūdinčiau kaip labai artimą
gamtos ritmui – nuo pabudimo ankstų rytą
iki sutemų ir miego vakare? Ar tikrai laikas
tarp pabudimo ir miego čia yra kaip ištisas
gyvenimas – paprastas, rupus ir šiltas?

Taip ir yra, labai gerai pasakei. Pa-
prastas, rupus ir šiltas. Mes gyvename
savo ir gamtos ritmu. Į gamtos ritmą
įnešame savo netvarkos: esame pelėdos
ir naktibaldos. Jeigu ne reikalai, ne
mokykla, mes visi naktinėjame išsi-
juosę. Pavyzdžiui, vasarą laisvai gali-
me ir aušros sulaukti, po savo reikalus

besikuisdami. Rytais keliamės vėlai.
Mes gyvename savo ritmu, nes aplink
nėra kaimynų, kurie kraipytų galvas
sakydami: žiūrėk, saulė žeme ritinė-
jasi, o jie dar kirmija!

Ukmergė – miestas, 
ne provincija

Papasakokite apie savo įkurtos galerijos
Ukmergėje veiklą. Kaip šiame krašte tar-
pusavyje siejasi žmonės, jų kūrybingumas
ir Jūsų darbai?

Su draugais iš gretimo kaimo įkū-
rėme viešąją įstaigą ,,Trys kaimai”.
Tada, jau turėdami juridinio asmens
statusą, pradėjome bendradarbiauti
su tuometiniu Ukmergės turizmo ir
verslo informacijos centru ir jame
2017 metais įkūrėme ,,Vilkamirgės” ga-
leriją. Suformavome galerijos veiklos
kryptį, kuruojame parodinę veiklą,
rengiame ir vykdome projektus. Ga-
lerijos kryptis paprasta ir aiški – rodyti
profesionalųjį meną. Profesionalumą

Apie Altajų, JAV ir Lietuvą

Monotipija

Linoraižinys

Nežinau, ar grafika daro kokią
nors įtaką mano charakteriui. Yra sa-
koma, kad grafikai pasižymi kantrumu
ir kruopštumu. Aš taip pat turiu kant-
rybės krapštinėti, pavyzdžiui, kokį
lino raižinį. Bet visai neturiu kantry-
bės, pavyzdžiui, atspausdinti darbą
nuo 16-os atskirų spalvų klišių. Tiesą
sakant, neturiu kantrybės atspausti
daugiau nei juodai baltą grafikos dar-
bą. Dėl to savęs negraužiu, prieš nieką
neturiu atsiskaityti. Neseniai suvo-
kiau vieną dalyką. Dažnai menininkai
sako, kad rezultatas juos mažai domi-
na, jiems svarbiau procesas, jie mė-
gaujasi eksperimentuodami, klodami
sluoksnius, keisdami ir keisdami. Man
procesas pasimėgavimo neteikia, daž-
nai jis yra skausmingas. Man svarbu
rezultatas. Save iš šalies matau kaip
mešką prie upelio: žiūriu, stebiu, lau-
kiu... tada grybšnis aštriais nagais le-
tena, sublizga saulėje žvynai – štai jis,
gražuolis, – atvaizdas! Laimikis yra
arba ne.

Ką galėtumėte pasakyti apie šiandie-
nę Lietuvos valstybę? Ar, kaip ir Arūnas, ją
apibūdintumėte epitetu „imitacinė?”

Aš, priešingai nei Arūnas, ne-
mėgstu apibendrinimų. Ką galėčiau
pasakyti apie šiandieninę Lietuvos
valstybę? Man nepatinka. Ir nežinau, ar
seniau viskas buvo geriau, ar labiau pa-
tiko, ar mažiau domėjausi. O gal tiesiog
senstu? Arūnas, žinoma, pasisako aš-
triau ir kategoriškiau, negu tai pada-
ryčiau aš, bet iš esmės jam pritariu.
Daug kas neveikia, dešimtmečiais ne-
sutvarkyta. O kiek pūtimosi! Kiek pa-
taikavimo! Koks bendrai didelis noras
būti, žūtbūt išsilaikyti „teisingoje” is-
torijos pusėje, plaktis prie stipriųjų.
Man tai svetima. Man tai taip liūdnai
primena tarybinius laikus. Prisitai-
kėliškumas ir konformizmas. Tada ir
dabar.

O patyčių mašina kokia užsukta!
Jeigu vienas oficialus asmuo (euro-
parlamentarė) gali apie kitą oficialų as-
menį (ministrą) rašyti: „Kai Veryga
buvo nurodęs kaukes pliaže dėvėt, dar
šypsojausi, bet čia jau nebejuokinga...
Mėgaujasi savo galiomis lyg koks fiu-
reris”. Tai čia kaip? Normalu?

Klausimas Jums, kaip mamai: kokios
ateities linkite savo vaikams Uršulei ir Vin-
centui?

Kaip ir kiekviena mama, savo vai-
kams linkiu šviesios ir laimingos at-
eities. Labai norėčiau, kad jie mokėtų
juoktis. Norėčiau, kad gyvenimo kelią
pasirinktų klausydami savo širdies.
Kartais pakalbam su Vincuku, kokius
jam mokslus rinktis. Jis baigia 10-ą kla-
sę ir jam kartais neramu, kad nežino,
ko nori. Sakau jam, kad visi darbai ir
profesijos  geros, jeigu traukia, domi-
na. Ar tas darbas būtų pavojingas, ar
nelabai  prestižinis,  ar  mažai  apmo-
kamas –  viskas  yra gerai, jeigu žmo-
gui yra įdomu tai, ką jis dirba, jeigu
mato to prasmę ir jaučiasi savo lėkštė-
je.

Mano vaikai dėl manęs neturės
stengtis tapti gydytojais, advokatais
ar menininkais.

Dėkoju už atsakymus.
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GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChirurgAi AkiŲ ligos

ARAS ŽLIOBA, M.D.
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

MANO VIRTUVĖ

Kartais receptas tampa maža literatūrine vinjete… Kaip išsikepti varš-
kėčių, bet svarbiausia – kodėl norisi jų pasigaminti – dalijasi kun.

Valdas Aušra.

VARŠKĖS BLYNELIAI

Kažkodėl�varškiniai�blyneliai�–�varškėčiai�–
mane�sugrąžina�į�vaikystę.�Jie�tuo�pačiu�yra
ir�maistas,�ir�desertas�–�kas�gana�reta�mūsų
tradicinėje�lietuviškoje�virtuvėje.�Nors�mama
retai�juos�kepdavo.�Mamos�vyriausioji�sesuo
Marytė�buvo�nuostabi�kulinarė.�Jos�paruoš-
tus�blynelius�prisimenu�iki�šiol.�

Jau kelias dienas neapleido tylus, bet su
kiekviena diena vis labiau stiprėjantis
noras pasigaminti varškinių blynelių. Varškė, miltai, žiupsnis drus-

kos, pora arbatinių šaukštelių cukraus, truputį cinamono, kiek mažiau
kajeno pipiro miltelių, trys su grietinėle išplakti kiaušiniai. Dar pridėjau
džiovintų spanguolių. Nors labai norėjau razinų. Šviesių. Tačiau jų ne-
turėjau. 

Pertryniau varškę, kad nebūtų didelių gumuliukų. Pridėjau kiek mil-
tų, druskos, cukraus, kitų priedų ir viską išmaišiau. Prisiminkite, kad
padauginus miltų, blyneliai bus kietesni. Man patinka įberti kajeno pi-
piro – jis suteikia skoniui šviežumo pojūtį. Tik nepadauginkite. Gerai
išmaišęs supyliau išplaktus kiaušinius. Vėl gerai viską išmaišiau. Ne-
sistengiu, kad tešla būtų kieta ar per skysta. Į keptuvę dedu su šaukš-
tu.

Kepu vynuogių kauliukų ar kokiame kitame neutralaus skonio alie-
juje.

Blynelius, kaip ir įprastinius lietinius, galima valgyti vienus. Pri-
klauso nuo to, kokio skanumo tešlą pasigaminsite. Juos taip pat galima
paskaninti šaukštu grietinės ir/ar uogiene, kurie, kai labai smarkiai gar-
džiuojiesi, pasilieka lūpų kampučiuose, kaip gero skonio ir pasitenki-
nimo žymė…

P.S. Kokius��jausmus�ar�prisiminimus�jums�sukelia�vienas�ar�kitas�patiekalas?�Pasi-
dalinkite�,,Draugo”�puslapiuose�savo�nostalgija�ir�...�receptu!��������������������������������������– Red.�

Lietuvių išeivijos
aplinka fotografijose
iš A. M. Račkaus
rinkinio

Aleksandras�Mykolas�Račkus�(1893
Čekiškė�–�1965�Čikaga)�žinomas
kaip�gydytojas,�numizmatas,�vi-

suomenininkas,�kolekcininkas.�Nacio-
nalinio�M.�K.�Čiurlionio�dailės�muziejaus
Fototekos�ir�dokumentacijos�skyriuje
saugoma�per�1700�fotografijų�iš�jo�rin-
kinio.�Didžiausia�šio�rinkinio�dalis�su-
kaupta� Račkui� gyvenant� Amerikoje.
Gavęs�Lietuvos�vyriausybės�kvietimą�da-
lyvauti� Pirmajame� pasaulio� lietuvių
kongrese�Kaune,�1935�m.�kolekcininkas
atvežė�į�Lietuvą�Lietuvių�numizmatikos
ir�istorijos�muziejaus�(Lietuvoje�prista-
tytas�kaip�dr.�A.�M.�Račkaus�muziejus)
kolekciją.� Užsienio� lietuviams� remti
draugijos�padedamas,�Vytauto�Didžiojo
muziejuje�A.�M.�Račkus�atidarė�dvi�pa-
rodas�bendru�pavadinimu�„Kaip�lietu-
viai�Amerikoj�gyvena?”.�Joms�pasibai-
gus,�apie�80�000�eksponatų�perdavė�Lie-
tuvai�už�simbolinę�100�000�Lt�sumą.

1935 m. spalio 31 d. sudaryta A. M.
Račkaus eksponatų rinkinio ir biblio-
tekos dovanojimo sutartis. Po metų
deponuoti A. M. Račkaus muziejaus
eksponatai priimti nuolat saugoti į
Vytauto Didžiojo kultūros muziejų
(VDKM). Čia A. M. Račkus pradėjo
dirbti naujai įsteigto Istorinio sky-
riaus vedėju ir vadovavo jam iki 1938 m.
gegužės 12 d.

Gyvendamas Amerikoje, Račkus
rinko lituanistinę ikonografinę me-
džiagą ir jos kontekstą atspindinčią me-
džiagą. Fotografijose vaizduojama lie-
tuvių išeivių gyvenamoji, darbinė, or-
ganizacinė, religinė aplinka, pati įvai-
riausia veikla, kuria lietuviai užsi-
ėmė emigracijoje. Nuotraukos rink-
tos iš visų valstijų, kur gausiau gyve-
no emigrantai iš Lietuvos. Šioje ko-

lekcijoje savo dydžiu ir preciziškai su-
tvarkytomis nuotraukomis išsiskiria
fotografo Jono A. Kubiliaus fotografi-
jų rinkinys, kurį sudaro 384 fotografi-
jos. Mažesnes grupes A. M. Račkaus
rinkinyje sudaro kitų lietuvių fotog-
rafų, kaip antai: V. J. Stankūno, P. Con-
rado, V. Velžio, P. Pučkoriaus, J. A.
Mic keliūno, J. Baltrušo (Baltrušaičio)
fotografijos. Lietuvius išeivius ir jų ap-
linką taip pat fotografavo amerikiečiai
fotografai bei fotostudijos: Herbert
Rebman, Jack Thamm, J. M. Mac Fa-
dyen, „Precin Studio”, „Wyoming Stu-
dio” ir kt. Kai kurios nuotraukos kitoje
pusėje pažymėtos antspaudu: Pasaulio
lietuvių I Kongreso spaudos parodos
eksp. eilės Nr., bylojančiu apie konk-
rečios fotografijos dalyvavimą minėtoje
parodoje Kaune 1935 metais.

Iš įvardintų fotografų didesniu
nuotraukų skaičiumi ir įvairesne te-
matika išsiskiria V. J. Stankūnas ir P.
Conradas. Jie fotografavo lietuvių ben-
druomenės gyvenimą, sukosi įvairių
renginių centre. Šių fotografų nuotrau -
kose įamžinti menininkai, sportininkai,
visuomenės veikėjai, tiesa, esama ir pa-
vienių architektūros nuotraukų.

J. A. Kubilius fotografavo JAV šiau-
rės rytų, rytų ir pietryčių dalyse gyve-
nančių lietuvių aplinką. Jis apsilankė
ir fotografavo dešimtyje valstijų ir sep-
tyniasdešimtyje miestų. J. A. Kubiliaus
fotografijų rinkinyje galima išskirti
ciklus įvairiomis temomis: bažnyčių ir
vienuolynų aplinka, architektūra, in-
terjerai. Bažnyčioms ir vienuolynams
priklausantys pastatai – klebonija, mo-
kykla, svetainė. Daug dėmesio fotogra-
fas J. A. Kubilius skyrė žiniasklaidai ir
leidybai (dienraščių redakcijos, spaus-
tuvės, leidyklos). Visuomeninė lietu-
vių išeivijos veikla pristatoma susivie-
nijimų ir draugijų nuotraukomis.

Dar vienoje gausioje nuotraukų
grupėje pristatomi lietuvių verslai pa-
slaugų teikimo, aptarnavimo sferoje
(bankai, degalinės, salonai, maisto ir
buitinių prekių parduotuvės, kepyklos,
restoranai, kavinės / užkandinės, alu-
dės, klubai ir kt.). Pramonės sritį iliust-
ruoja fabrikų nuotraukos. J. A. Kubi-
lius įamžino ir kultūros įstaigas: sve-

taines-lietuvių sales, teatrus. Lietu-
viai taip pat teikė medicinos ir far-
macijos paslaugas. J. A. Kubilius fo-
tografavo ne tik konkrečius pastatus,
bet ir lietuviškumu pasižyminčias gat-
ves. Neįsivaizduojama lietuvių veikla
be ūkininkavimo, todėl J. A. Kubilius
užfiksavo ir lietuvių ūkius.

Nacionaliniame M. K. Čiurlionio
dailės muziejuje saugomos fotografijos
yra vertinga lietuvių išeivijos aplinkos
ikonografinė medžiaga, galinti pasi-

tarnauti įvairioms studijoms apie lie-
tuvių išeivių gyvenseną JAV XX a. 3–
4 deš. ir jų įvaizdinimui.

Nacionalinio M. K. Čiurlionio 
dailės muziejaus inf.

Tekstas parengtas remiantis muziejaus
Fototekos ir dokumentacijos skyriaus va-
dovės Vaidos Sirvydaitės-Rakutienės

straipsniu „Lietuvių išeivijos aplinka fo-
tografijose iš A. M. Račkaus rinkinio”.

Jonas�A.�Kubilius.�„Draugo”�spaustuvėA.�M.�Račkus�supažindina�lankytojus�su�paroda�Vytauto�Didžiojo�universitete�1935�m.

Su virtualia paroda galite susipažinti:
https://cdm.limis.lt/virtualios-parodos/-/virtualExhibitions/view/36938201?backUrl=/virtua
lios-parodos.&fbclid=IwAR3XdWpPQ4CsWmqDEuJ4uzJb_IldCSN2jS-yfDiCi9jcLYFbP_6__i7P
mys

Paroda, kurią gali aplankyti kiekvienas



www.draugofondas.org

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

Mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747
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Advokatas
VYTENIS�LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

2020 m. birželio 14 d. – Gedulo ir vilties dieną – jau penktą kartą vyk-
sianti akcija Ištark, išgirsk, išsaugok, kurios metu parą laiko skaitomi nuo
tremties ir kalinimų nukentėjusių žmonių vardai ir likimai, šiais metais
vyks virtualioje erdvėje.

Registruotis į skaitymus kviečiami viso pasaulio lietuviai! Registracija vyks-
ta jau dabar: www.birzelio14.lt. Šiame puslapyje taip pat rasite ir Face-

book rėmelį bei kitą vizualinę medžiagą.
Tegul mūsų istorijos atmintis skamba visame pasaulyje!

Kvieskime prie skaitymų prisijungti ir savo draugus, artimuosius – pa-
dė kime sugrąžinti Namo tūkstančius ištremtų ir įkalintų tautiečių likimų.

Pranešimas FB paskyroje „Globali Lietuva – Global Lithuania”:

https://www.facebook.com/GlobaliLietuva/photos/a.52851272054
6909/3126417804089708. 

Užsienio lietuvių departamento inf.

Pirmadienį, gegužės 18 dieną, 
buvo švenčiama Tarptautinė muziejų diena.

Negalėdami lankytojų pakviesti į viešus renginius, Lietuvos muziejai
parengė staigmeną – virtualų nacionalinį projektą, pavadintą „Lietuvos
muziejų fenomenai”, kuris kviečia „atrasti” ir pažinti Lietuvos istori-
ją, kultūros ir technikos paveldą, gamtą ir meną per išskirtinius mu-
ziejuose saugomus eksponatus.

Lietuvos muziejų asociacija ir Tarptautinės muziejų tarybos Lietuvos
skyriaus valdyba į nacionalinį projektą subūrė beveik 80 Lietuvos mu-
ziejų, susijungusių į vieningą visą šalį apimantį tinklą.

Nacionalinio projekto „Lietuvos muziejų fenomenai” 

Youtube paskyra:

• kanalo nuoroda: https://bit.ly/2X5nJ5C
• grojaraščio nuoroda: https://bit.ly/2Xa8mIW

Parengta pagal International Council of Museums (ICOM), 
Kultūros ministerijos inf. 

Tradicinė akcija vyks, tik kitaip 

Norime pranešti, kad š. m. gegužės 24 d., sekmadienį, Lietuvių tautinė-
se kapinėse numatytos kapų puošimo dienos apeigos dėl koronaviruso
pandemijos neįvyks.
Kapines galite aplankyti kasdien nuo 8 val. r. iki 6 val. v.

Saulius B. Balsys,

Lietuvių tautinių kapinių vedėjas

Lietuvos muziejai parengė staigmeną

Lietuvių išmintis: trumpai ir taikliai 
Pavasaris laukuos varo, ruduo į trobą siunčia.

Pavasaris barsto, ruduo renka. 

Pavasario ledu ir nauju draugu nepasitikėk.

Pavasarį, kai atšyla, tai ir senis iš lovos pakyla. 

Kas toli nuo gamtos gyvena, tą visokios ligos kedena. 

Žvirblį ir lietuvį rasi visur. 

Lietuvis į mišką išjoja, o grįžta važiuotas. 

Lietuvis gyvens ir ant akmenėlio. 

Pro šunį praeisi daugiau gerumu nei piktumu. 

Gerumu net velnią dirbti priversi. 

Turtingas protą kišenėj nešioja.

Protingas visada daugiau klauso negu kalba. 

Pakol svietui įtiksi, greičiau proto neteksi. 

Liga į kūną, protas į galvą. 


